



ตารางเปรียบเทียบ

ระหว่างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือน
ในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558
กับมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคล
ตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999



สำนักงานสถิติแห่งชาติ

สำนักงานสถิติแห่งชาติ
กระทรวงดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคม



Global



Household



Expenditure

ตารางเปรียบเทียบระหว่างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือน
ในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558
กับมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์
(COICOP) 1999

Correspondence Table between
Classification of Household Expenditure of the 2015 Household Socio-Economic Survey
and Classification of Individual Consumption According to Purpose (COICOP) 1999



สำนักงานสถิติแห่งชาติ
กระทรวงดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคม

หน่วยงานเจ้าของเรื่อง	กองบริหารจัดการระบบสถิติ สำนักงานสถิติแห่งชาติ โทรศัพท์ 0 2141 7447-9 โทรสาร 0 2143 8121 ไปรษณีย์อิเล็กทรอนิกส์ pstand@nso.go.th
หน่วยงานที่เผยแพร่	กองสถิติพยากรณ์ สำนักงานสถิติแห่งชาติ ศูนย์ราชการเฉลิมพระเกียรติฯ 80 พรรษา อาคารรัฐประศาสนภักดี ชั้น 2 ถนนแจ้งวัฒนะ เขตหลักสี่ กรุงเทพฯ 10210 โทรศัพท์ 0 2141 7498 โทรสาร 0 2143 8132 ไปรษณีย์อิเล็กทรอนิกส์ binfopub@nso.go.th
ปีที่เผยแพร่	2561

คำนำ

สำนักงานสถิติแห่งชาติมีการสำรวจข้อมูลค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน (สศส.) โดยได้สำรวจทุกปี ตั้งแต่ปี 2549 เป็นต้นมา ซึ่งผู้ใช้ข้อมูลได้นำข้อมูลค่าใช้จ่ายของครัวเรือนไปใช้ประโยชน์ในหลายด้าน เช่น นำข้อมูลไปจัดทำผลิตภัณฑ์มวลรวมในประเทศ ดัชนีราคาผู้บริโภค และศึกษาภาวะความยากจนและการกระจายรายได้ เป็นต้น

เนื่องด้วยตัวแปรค่าใช้จ่ายของครัวเรือนมีการจัดจำแนกที่เป็นมาตรฐานสากลคือ มาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (Classification of Individual Consumption According to Purpose: COICOP) ซึ่งจัดทำโดยแผนกสถิติแห่งองค์การสหประชาชาติ (UNSD) ดังนั้น สำนักงานสถิติแห่งชาติ จึงได้จัดทำตารางเปรียบเทียบระหว่างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558 กับมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999 ขึ้น เพื่อให้ผู้ใช้ข้อมูลโครงการ สศส. สามารถเปรียบเทียบข้อมูลกับมาตรฐานสากลได้

สำนักงานสถิติแห่งชาติหวังว่าเอกสารฉบับนี้จะเป็นประโยชน์ต่อผู้ที่เกี่ยวข้อง ทั้งนี้ หากผู้ใช้มีข้อเสนอแนะประการใด โปรดแจ้งสำนักงานสถิติแห่งชาติทราบด้วย เพื่อจะได้นำไปใช้ในการปรับปรุงต่อไป

สารบัญ

	หน้า
คำนำ	ค
สารบัญ	จ
สารบัญตาราง	ฉ
มาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999	1
ที่มาและความสำคัญ	1
นิยามของวัตถุประสงค์และการบริโภคส่วนบุคคลใน COICOP	1
หน่วยของการจัดจำแนกค่าใช้จ่าย	2
โครงสร้างของการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์	2
การจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558	4
ที่มาและความสำคัญ	4
วัตถุประสงค์	4
การใช้ประโยชน์ข้อมูลโครงการ สศส.	4
การจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการ สศส.	5
นิยามของค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการ สศส.	5
ตัวอย่างโครงสร้างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการ สศส.	6
ระดับในการเปรียบเทียบการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือน	7
เปรียบเทียบระหว่างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558 กับมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999	9
เปรียบเทียบระหว่างมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999 กับการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558	43
ภาคผนวก	
ภาคผนวก ก Classification of Individual Consumption According to Purpose (COICOP) 1999	77

สารบัญตาราง

		หน้า
ตาราง 1	เปรียบเทียบระหว่างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558 กับมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999	11
ตาราง 2	เปรียบเทียบระหว่างมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999 กับการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558	45

มาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999

ที่มาและความสำคัญ

มาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (Classification of Individual Consumption According to Purpose) หรือ COICOP เป็นส่วนหนึ่งในการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายตามวัตถุประสงค์ในระบบบัญชีประชาชาติปี 1993 โดย COICOP จัดทำขึ้นเพื่อจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการอุปโภคและบริโภคของรายบุคคลหรือครัวเรือน นอกจากนี้ยังสามารถใช้ COICOP เพื่อประโยชน์ในด้านอื่น ๆ เช่น การสำรวจงบประมาณของครัวเรือน ดัชนีราคาผู้บริโภค และการเปรียบเทียบผลิตภัณฑ์มวลรวมภายในประเทศ (GDP) ทางด้านค่าใช้จ่ายในระดับสากล

หน่วยงานที่มีหน้าที่ปรับโครงสร้างและกำหนดคำนิยามของการจัดจำแนกคือ องค์การเพื่อความร่วมมือและการพัฒนาทางเศรษฐกิจ (Organisation for Economic Co-operation and Development: OECD) และกองสถิติแห่งสหประชาชาติ (United Nations Statistics Division: UNSD) ส่วนหน่วยงานที่รับผิดชอบในการจัดทำ COICOP คือองค์การความร่วมมือและพัฒนาทางเศรษฐกิจร่วมกับสำนักงานสถิติของสหภาพยุโรป (Eurostat)

นิยามของวัตถุประสงค์และการบริโภคส่วนบุคคลใน COICOP

วัตถุประสงค์

คำว่า “Purpose” และ “Function” ในระบบบัญชีประชาชาติ ปี 1993 รวมถึงคำว่า “Object” ที่ใช้ในระบบบัญชีประชาชาติปี 1968 นั้นสามารถใช้แทนกันได้ ซึ่งทั้งสามคำใช้สื่อความหมายถึงสิ่งเดียวกันคือ “วัตถุประสงค์ทางเศรษฐกิจและสังคม” ที่ภาคสถาบันมีจุดมุ่งหมายเพื่อบรรลุถึงค่าใช้จ่ายประเภทต่าง ๆ

COICOP ใช้ในการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคล ที่ใช้จ่ายโดยครัวเรือน องค์กรที่ไม่แสวงหากำไร และภาครัฐ ที่ส่งผลให้เกิด “การชำระ” กล่าวคือ การจ่ายเงินหรือการชำระหนี้เพื่อให้ได้สินค้าหมุนเวียนและสินค้าทุน หรือแรงงานและบริการอื่น ๆ รวมถึงเพื่อเพิ่มสินทรัพย์ทางการเงิน หรือลดหนี้สินทางการเงิน

ค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคล

COICOP แสดงถึงค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคล ซึ่งหมายถึงค่าใช้จ่ายของภาคสถาบันต่าง ๆ ที่ใช้จ่ายเพื่อผลประโยชน์ของบุคคลหรือครัวเรือน โดยประกอบด้วย

- ค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคของครัวเรือน จากการบริโภคของบุคคลหรือครัวเรือนเอง ค่าใช้จ่ายทั้งหมดนี้คือค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคล
- ค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคลขององค์กรที่ไม่แสวงหากำไรเพื่อผลประโยชน์ของบุคคลหรือครัวเรือน ค่าใช้จ่ายทั้งหมดนี้คือค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคล

- ค่าใช้จ่ายของภาครัฐนั้นมีเพียงบางส่วนที่เป็นค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคล ได้แก่ ค่าใช้จ่ายทางด้านสุขภาพ การศึกษา การคุ้มครองทางสังคม การนันทนาการและวัฒนธรรม โดยการบริโภคส่วนบุคคลจะไม่รวมค่าใช้จ่ายในการให้บริการสาธารณะ การป้องกันประเทศ การรักษาความสงบภายใน และความปลอดภัย เศรษฐกิจการค้า และการคุ้มครองสิ่งแวดล้อม การเคหะ และชุมชน เนื่องจากค่าใช้จ่ายเหล่านี้เป็นค่าใช้จ่ายเพื่อผลประโยชน์ของสังคมมากกว่าเพื่อครัวเรือนใดครัวเรือนหนึ่ง ซึ่งจะเรียกค่าใช้จ่ายเหล่านี้ว่า “ค่าใช้จ่ายในการบริโภคร่วมกัน” (หรือ “การบริโภคขั้นสุดท้ายที่แท้จริงของภาครัฐ” หรือ “การบริโภคร่วมกันที่แท้จริง”)

หน่วยของการจัดจำแนกค่าใช้จ่าย

หน่วยของการจัดจำแนกสำหรับค่าใช้จ่ายในการบริโภคของครัวเรือนในหมวด 01 ถึง 12 คือ ค่าใช้จ่ายที่เกิดขึ้นเพื่อให้ได้มาซึ่งการบริโภคสินค้าและบริการ โดยปกติสถิติพื้นฐานเหล่านี้ได้จากแหล่งข้อมูลตั้งแต่ 1 แหล่งหรือมากกว่า เช่น การสำรวจของครัวเรือน สถิติการขายปลีก และค่าประมาณ “การไหลเวียนของสินค้า” ซึ่งเกี่ยวกับการจัดสรรอุปทานของสินค้าและบริการทั้งหมดที่ใช้ในการบริโภคขั้นกลางและขั้นสุดท้าย ซึ่งข้อมูลเหล่านี้มีหน่วยของการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายตามลักษณะเฉพาะของสินค้าและบริการ ไม่ได้จำแนกค่าใช้จ่ายตามวัตถุประสงค์ โดยสามารถแปลงสถิติพื้นฐานเหล่านี้ตามการจัดจำแนกตามวัตถุประสงค์หมวด 01 ถึง 12 ของ COICOP เพื่อจัดกลุ่มสินค้าและบริการที่หลากหลายตามวัตถุประสงค์เฉพาะด้านเข้าด้วยกัน เช่น สินค้าและบริการเพื่อการบำรุงร่างกาย การปกป้องร่างกายจากอากาศที่แปรปรวน การป้องกันและรักษาความเจ็บป่วย การเสาะแสวงหาความรู้ การเดินทางจากสถานที่หนึ่งไปยังที่อื่น ฯลฯ โดยหน่วยในการจัดจำแนกของ COICOP ในหมวด 13 และ 14 ได้อธิบายไว้ใน COPNI และ COFOG

โครงสร้างของการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์

การจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ ได้จัดจำแนกค่าใช้จ่ายออกเป็นหมวด หมู่ และหมู่ย่อย โดยใช้แทนด้วยเลขรหัส 4 ตัว ดังนี้

หมวด ได้แก่ กลุ่มที่ใหญ่ที่สุด ซึ่งจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ ที่มีลักษณะที่คล้ายกันเข้าอยู่ในกลุ่มเดียวกัน มีทั้งสิ้น 14 หมวด และใช้แทนด้วยเลขรหัส 2 ตัวแรก ซึ่งสามารถแบ่งหมวดออกเป็น 3 ส่วน ได้ดังนี้

หมวด 01 ถึง 12	ค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลของครัวเรือน
หมวด 13	ค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลขององค์การที่ไม่แสวงหากำไร
หมวด 14	ค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลของภาครัฐ

การจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ของ COICOP ในหมวด 13 และ 14 จะตรงกับการจำแนกค่าใช้จ่ายตามวัตถุประสงค์ขององค์การที่ไม่แสวงหากำไรและภาครัฐ ใน COPNI และ COFOG ตามลำดับ

หมู่ ได้แก่ กลุ่มค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลซึ่งแบ่งเป็นกลุ่มย่อยจากหมวด ใช้แทนด้วยเลขรหัส 3 ตัวแรก

หมู่ย่อย ได้แก่ กลุ่มค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลซึ่งแบ่งเป็นกลุ่มย่อยจากหมู่ ใช้แทนด้วยเลขรหัส 4 ตัวแรก นอกจากนี้หมู่ย่อยใน COICOP ยังแบ่งเป็นประเภทของสินค้าและบริการออกจากกัน คือ “การบริการ” (S) “สินค้าไม่คงทน” (ND) “สินค้ำกึ่งคงทน” (SD) และ “สินค้ำคงทน” (D) ซึ่งเป็นส่วนที่เพิ่มเติมเข้าไปในการจัดจำแนกเพื่อการใช้งานในเชิงวิเคราะห์อื่น ๆ ตัวอย่างเช่น นำไปใช้ในการประมาณค่า “สินค้ำทุน” ที่ครัวเรือนมีอยู่ โดยประมาณค่าจาก สินค้ำคงทนในหมู่ย่อยของ COICOP เป็นต้น

รายละเอียดโครงสร้างของการจัดจำแนกแบ่งเป็น 3 ระดับ ประกอบด้วย

01	หมวด (Division)	ใช้แทนด้วยเลขรหัส 2 ตัวแรก
01.1	หมู่ (Group)	ใช้แทนด้วยเลขรหัส 3 ตัวแรก
01.1.1	หมู่ย่อย (Class)	ใช้แทนด้วยเลขรหัส 4 ตัว

โครงสร้างในระดับหมู่ย่อยที่ใช้แทนด้วยเลขรหัส 4 ตัว สามารถแสดงถึงหมวดและหมู่ ได้ดังตัวอย่างต่อไปนี้

	ค่าใช้จ่ายในการบริโภคส่วนบุคคล	เลขรหัส
หมวด	อาหารและเครื่องดื่มที่ไม่มีแอลกอฮอล์	01
หมู่	อาหาร	01.1
หมู่ย่อย	ขนมปังและธัญพืช (สินค้ำไม่คงทน)	01.1.1

การจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือน ในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558

ที่มาและความสำคัญ

สำนักงานสถิติแห่งชาติ ได้จัดทำโครงการสำรวจค่าใช้จ่ายของครอบครัว มาตั้งแต่ปี 2500 ต่อมาในปี 2511 - 2512 ได้เปลี่ยนชื่อเป็นการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน (สศส.) โดยในระยะเริ่มแรกได้ทำการสำรวจทุก 5 ปี ต่อมา คณะรัฐมนตรีได้มีมติเมื่อ 8 กันยายน 2530 ให้สำนักงานสถิติแห่งชาติทำการสำรวจทุก 2 ปี (ปีที่ลงท้ายด้วยเลขคู่) ทั้งนี้เนื่องจากสภาพเศรษฐกิจของประเทศในช่วงนั้นมีการขยายตัวอย่างรวดเร็ว ประกอบกับรัฐบาลต้องการนำข้อมูลไปใช้เป็นแนวทางกำหนดนโยบายแก้ปัญหาความยากจนและการกระจายรายได้

ในช่วงที่ประเทศไทยประสบปัญหาภาวะวิกฤตทางเศรษฐกิจ สำนักงานสถิติแห่งชาติได้จัดทำ การสำรวจเป็นกรณีพิเศษขึ้นในปี 2542 และ 2544 ทั้งนี้ เพื่อสนองความต้องการของผู้ใช้ข้อมูลทั้งในภาครัฐ และเอกชน ที่จำเป็นต้องมีข้อมูลเพื่อใช้ในการวิเคราะห์ผลกระทบจากภาวะเศรษฐกิจที่มีต่อสภาพความเป็นอยู่ของครัวเรือนและประชากรให้ต่อเนื่องมากขึ้น และในปี 2549 เป็นต้นไป ได้มีการปรับปรุงเปลี่ยนแปลงในแบบสำรวจ (Redesign) เป็น 2 ชุด คือ แบบสอบถามหลัก (แบบสำรวจสมาชิกและค่าใช้จ่ายของครัวเรือน) ซึ่งจัดทำ การสำรวจทุกปี และแบบสอบถามพิเศษ (แบบสำรวจรายได้ของครัวเรือน) จัดทำ การสำรวจทุก 2 ปี

วัตถุประสงค์

เพื่อเก็บรวบรวมข้อมูลทางด้านเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน เช่น รายได้ ค่าใช้จ่าย ภาวะหนี้สิน ทรัพย์สิน สมาชิกในครัวเรือน ลักษณะที่อยู่อาศัย การย้ายถิ่นและการส่งเงิน การได้รับสวัสดิการ/ความช่วยเหลือจากรัฐ และใช้บริการของภาครัฐ ตลอดจนสภาพความเป็นอยู่อื่น ๆ ซึ่งข้อมูลดังกล่าว สำหรับใช้เป็นตัวชี้วัดสภาพความเป็นอยู่ของประชากรกลุ่มต่าง ๆ และประมวลผลข้อมูลเพื่อใช้ในการจัดทำบัญชีประชาชาติรายไตรมาสและการจัดทำดัชนีราคาผู้บริโภค ตลอดจนเพื่อศึกษาภาวะความยากจน และการกระจายรายได้ของประชากร

การใช้ประโยชน์ข้อมูลโครงการ สศส.

ประโยชน์ของข้อมูลที่ได้จากโครงการนี้ นอกจากจะเป็นข้อมูลสถิติพื้นฐานที่แสดงถึงระดับรายได้ ค่าใช้จ่าย หนี้สินโดยเฉลี่ยของครัวเรือน ตลอดจนข้อมูลที่แสดงให้เห็นถึงการกระจายรายได้ของประชากร ความเหลื่อมล้ำของรายได้ระหว่างครัวเรือนในกลุ่มอาชีพต่าง ๆ ยังสามารถนำไปใช้ประโยชน์ในการศึกษาวิเคราะห์ วิจัยในเชิงลึกอีกด้วย

- ใช้ในการวิเคราะห์ภาวะความยากจนและการกระจายรายได้
- ใช้ในการจัดทำและปรับปรุงค่าดัชนีราคาผู้บริโภค
- ใช้ในการจัดทำบัญชีประชาชาติและบัญชีบริวารอื่น ๆ เช่น บัญชีสุขภาพ บัญชีการท่องเที่ยว ฯลฯ
- ใช้ประโยชน์ในการศึกษามาตรฐานการครองชีพ

- ใช้ติดตามประเมินผลนโยบายของรัฐ
- วิจัยการตลาด

การจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการ สศส.

การสำรวจก่อนปี 2545 ได้จัดจำแนกข้อมูลรายการค่าใช้จ่ายของครัวเรือนตามมาตรฐานการจัดจำแนก Standard International Trade Classification: SITC เพื่อให้สำนักงานคณะกรรมการพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแห่งชาติ (สศช.) นำไปใช้ในการคำนวณ GDP ด้านค่าใช้จ่ายรายปี

ต่อมาในปี 2545 จึงได้จัดจำแนกรายการค่าใช้จ่ายเกี่ยวกับสินค้าและบริการ เพื่อให้ใกล้เคียงและสอดคล้องกับมาตรฐานสากลตาม COICOP ของระบบบัญชีประชาชาติ 1993 เพื่อให้ สศช. นำไปใช้เป็นข้อมูลเพื่อให้สอดคล้องในการจัดทำผลิตภัณฑ์มวลรวมรายไตรมาส (QGDP)

นิยามของค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการ สศส.

ค่าใช้จ่ายของครัวเรือน หมายถึง ค่าใช้จ่ายเกี่ยวกับ “สินค้าหรือการบริการด้านต่าง ๆ” ที่จำเป็นต่อการครองชีพที่ครัวเรือนต้องซื้อ/จ่ายด้วยเงิน หรือได้มาโดยไม่ได้ซื้อ/จ่าย (ผลิตเอง ได้รับความช่วยเหลือจากบุคคลอื่น/รัฐเป็นสวัสดิการจากการทำงาน หรือเบิกได้จากนายจ้าง)

1) ค่าใช้จ่ายสินค้าและบริการ ได้แก่

(1) ค่าใช้จ่ายอุปโภคและบริโภคของครัวเรือน

- ที่อยู่อาศัย
- เครื่องแต่งบ้าน เครื่องใช้เบ็ดเตล็ดและการดำเนินการในครัวเรือน
- ค่าจ้างบุคคลที่ให้บริการแก่ครัวเรือน
- เสื้อผ้า เครื่องแต่งกาย รองเท้า ของใช้/บริการส่วนบุคคล
- เวชภัณฑ์และค่ารักษาพยาบาล
- การเดินทางและการสื่อสาร
- การศึกษา
- การบันเทิง การอ่าน และกิจกรรมทางศาสนา

(2) ค่าใช้จ่ายไม่เกี่ยวกับอุปโภคบริโภคของครัวเรือน

- ภาษี (ทุกประเภท) ค่าบริการทางการเงิน ค่าปรับทางกฎหมาย
- ค่าสมาชิกกลุ่มอาชีพ
- เงิน/สิ่งของ ที่ส่งให้บุคคลนอกครัวเรือน
- เงินบริจาค เงินทำบุญ/ช่วยงาน
- เบี้ยประกันภัย/ทรัพย์สิน/ประกันชีวิต (ที่ไม่ใช่ประเภทสะสมทรัพย์)
- ค่าซื้อสลากกินแบ่ง/ห่วยการพนัน
- ดอกเบี้ยจ่าย/ดอกเบี้ยแชร์ และอื่น ๆ (ค่าขนย้ายบ้าน ฯลฯ)

2) ค่าใช้จ่ายอาหาร เครื่องดื่ม และยาสูบ ได้แก่ อาหารทุกประเภท (อาหารสด อาหารแห้ง อาหารสำเร็จรูป เครื่องปรุงรส ฯลฯ) เครื่องดื่ม (มี/ไม่มี แอลกอฮอล์) และยาสูบ (ยาเส้น ยาฉุน หมากยानต์ ฯลฯ)

ระดับในการเปรียบเทียบการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือน

ระดับในการเปรียบเทียบการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของทั้งสองการจัดจำแนกจะเปรียบเทียบในระดับที่ละเอียดที่สุดของแต่ละการจัดจำแนก กล่าวคือ เปรียบเทียบระดับหมู่ย่อยของ COICOP (4 หลัก) กับรายการสินค้าและบริการของโครงการ สศส. ที่ระดับย่อยที่สุด

COICOP	สศส.58
01 อาหารและเครื่องดื่มที่ไม่มีแอลกอฮอล์	ตอนที่ 4 ค่าใช้จ่ายอาหาร เครื่องดื่ม และยาสูบ
01.1 อาหาร	
01.1.1 ขนมปังและธัญพืช	EF01 ข้าว แป้ง อาหารที่ทำจากแป้ง
– ข้าวทุกรูปแบบ	EF0101 เส้นก๋วยเตี๋ยว/บะหมี่
– ข้าวโพด ข้าวสาลี ข้าวบาเลย์ ข้าวโอ๊ต ข้าวไรย์ และธัญพืชอื่น ๆ ในรูปของเม็ดแป้ง หรือแป้งหยาบ	EF0102 เส้นขนมจีน
– ขนมปังและผลิตภัณฑ์ขนมประเภทอบอื่น ๆ (ขนมปังกรอบ รัสค์ ขนมปังปิ้ง บิสกิต ขนมปังซิงเวเฟอร์ แวฟเฟิล ครัมพิท/มัฟฟิน ครัวซองต์ เค้ก ทาร์ต พาย คีซ/พิซซ่า ฯลฯ	EF0103 ขนมปังปอนด์
	EF0104 ขนมอบ/เค้ก/ขนมที่ทำจากแป้งเป็นส่วนใหญ่

ตัวอย่างการเปรียบเทียบ

01.1.1 ขนมปังและธัญพืช	เปรียบเทียบกับ	EF0101 เส้นก๋วยเตี๋ยว/บะหมี่
01.1.1 ขนมปังและธัญพืช	เปรียบเทียบกับ	EF0102 เส้นขนมจีน
01.1.1 ขนมปังและธัญพืช	เปรียบเทียบกับ	EF0103 ขนมปังปอนด์
01.1.1 ขนมปังและธัญพืช	เปรียบเทียบกับ	EF0104 ขนมอบ/เค้ก/ขนมที่ทำจากแป้งเป็นส่วนใหญ่

เปรียบเทียบระหว่างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือน
ในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558
กับมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคล
ตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999

ตาราง 1 เปรียบเทียบระหว่างการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558 กับมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG0101	04.1.1	
EG0101	04.1.2	
EG0101	04.2.1	
EG0101	04.2.2	
EG0102	04.1.1	
EG0102	04.1.2	
EG0102	04.2.1	
EG0102	04.2.2	
EG0201	04.3.1	แผ่นยิปซัมที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0201	04.3.2	แผ่นยิปซัมที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0202	04.3.1	ไม้ และไม้อัดที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0202	04.3.2	ไม้ และไม้อัดที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0203	04.3.1	ปูนซีเมนต์ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0203	04.3.2	ปูนซีเมนต์ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0204	04.3.1	อิฐ คอนกรีตบล็อก อิฐมวลเบาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0204	04.3.2	อิฐ คอนกรีตบล็อก อิฐมวลเบาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0205	04.3.1	กระเบื้องซ่อมหลังคาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0205	04.3.2	กระเบื้องซ่อมหลังคาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0206	04.3.1	สังกะสีที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0206	04.3.2	สังกะสีที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0207	04.3.1	กระเบื้องปูพื้นที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0207	04.3.2	กระเบื้องปูพื้นที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0208	05.6.1	
EG0209	04.3.1	สีทาบ้านที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0209	04.3.2	สีทาบ้านที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG0210	04.3.1	วัสดุสำหรับการบำรุงรักษาและการซ่อมแซมที่อยู่อาศัยอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0210	04.3.2	วัสดุสำหรับการบำรุงรักษาและการซ่อมแซมที่อยู่อาศัยอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0211	04.3.2	
EG0212	04.3.2	
EG0213	04.3.2	การบริการของช่างไม้ ช่างติดตั้งกระจก ช่างตกแต่ง ช่างขัดพื้น และอื่น ๆ
EG0301	05.4.0	
EG0302	04.3.1	ท่อพีวีซีประปาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0302	04.3.2	ท่อพีวีซีประปาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0303	04.3.1	อุปกรณ์ระบบท่อน้ำประปาอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
EG0303	04.3.2	อุปกรณ์ระบบท่อน้ำประปาอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
EG0304	04.3.2	
EG0305	04.3.2	
EG0401	05.5.2	
EG0402	05.5.2	
EG0403	04.3.2	
EG0501	05.5.2	
EG0502	05.5.2	
EG0503	05.5.2	
EG0504	05.5.2	
EG0601	05.1.1	
EG0602	05.1.1	
EG0603	05.1.1	
EG0604	05.1.1	
EG0605	05.1.1	
EG0701	05.3.1	เตาแก๊ส เตาหุงต้ม
EG0701	05.3.2	เตาไฟฟ้าขนาดเล็ก

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG0702	05.3.1	
EG0703	05.3.2	
EG0704	05.4.0	เตาถ่าน เตาอั้งโล่ที่ใช้ในครัวเรือน
EG0704	09.3.2	เตาบาร์บีคิว เตาสำหรับปิ้งย่าง
EG0705	05.3.2	
EG0801	05.3.2	
EG0802	05.3.2	
EG0901	05.3.1	
EG0902	05.3.1	เครื่องกรองน้ำ
EG0902	05.5.1	ปั้มน้ำ
EG0903	05.3.1	
EG1001	05.3.1	
EG1002	05.3.1	
EG1003	05.3.2	
EG1101	05.3.1	
EG1102	05.3.2	
EG1103	05.4.0	
EG1104	05.3.1	เครื่องใช้ขนาดใหญ่ในครัวเรือน ทั้งที่ใช้ไฟฟ้าและไม่ใช้ไฟฟ้าอื่น ๆ (ยกเว้น เครื่องใช้ที่เป็นส่วนหนึ่งของโครงสร้างอาคาร)
EG1104	05.3.2	เครื่องใช้ไฟฟ้าขนาดเล็กในครัวเรือนอื่น ๆ (ยกเว้นของใช้ในครัวเรือนขนาดเล็ก ที่ไม่ใช้ไฟฟ้าและเครื่องใช้ในห้องครัว)
EG1201	05.3.3	
EG1202	05.1.3	บริการซ่อมแซมเฟอร์นิเจอร์และของตกแต่ง
EG1202	05.3.3	บริการซ่อมแซมเครื่องใช้ในครัวเรือน
EG1202	05.5.1	การซ่อมแซมปั้มน้ำ และเครื่องมืออุปกรณ์ขนาดใหญ่
EG1301	05.2.0	
EG1302	05.2.0	
EG1303	05.2.0	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG1304	05.2.0	
EG1305	05.2.0	
EG1306	05.2.0	
EG1307	05.2.0	
EG1401	05.2.0	
EG1402	05.2.0	
EG1403	05.2.0	
EG1501	05.2.0	
EG1502	05.2.0	
EG1503	05.2.0	
EG1504	05.1.2	เสื่อพลาสติก เสื่อน้ำมัน
EG1504	05.2.0	เสื่อกก
EG1505	05.2.0	
EG1506	05.1.2	พรมแบบแผ่น พรมแบบติดถาวร และสิ่งปูพื้นอื่น ๆ (ยกเว้น แผ่นกันลื่นในห้องน้ำ เสื่อกก และพรมเช็ดเท้า)
EG1506	05.1.3	บริการซ่อมแซมสิ่งปูพื้น
EG1506	05.2.0	สิ่งทอที่ใช้ในครัวเรือนอื่น ๆ และการซ่อมแซมของดังกล่าว (ยกเว้นสิ่งปูพื้น พรม และผ้าปิดผนัง)
EG1601	05.4.0	
EG1602	05.4.0	
EG1603	05.4.0	
EG1604	05.4.0	
EG1605	05.4.0	
EG1606	05.4.0	
EG1701	05.4.0	
EG1702	05.4.0	
EG1703	05.4.0	
EG1704	05.4.0	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG1705	05.4.0	
EG18	04.5.1	
EG19	04.5.2	
EG20	04.5.2	
EG21	04.5.4	
EG22	04.5.3	
EG2301	05.5.2	
EG2302	05.5.2	
EG2303	05.5.2	
EG2304	05.6.1	
EG2305	12.3.2	
EG2306	05.5.2	อุปกรณ์เกี่ยวกับแสงสว่างอื่น ๆ เช่น ตะเกียงเจ้าพายุ โคมไฟมือถือ และการซ่อมแซมสิ่งของดังกล่าว (ยกเว้นเทียนไข)
EG2306	05.6.1	เทียนไข
EG2401	04.4.1	
EG2402	04.4.1	
EG2501	05.6.1	
EG2502	05.6.1	
EG2503	05.6.1	
EG2601	05.6.1	
EG2602	05.6.1	
EG2603	05.6.1	
EG2604	05.6.1	
EG2605	05.6.1	
EG2606	05.6.1	
EG2701	05.6.1	
EG2702	05.6.1	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG2703	05.6.1	
EG2704	05.6.1	
EG2705	05.6.1	
EG2706	05.6.1	
EG2707	05.6.1	
EG2708	04.4.2	
EG2709	04.4.4	
EG2710	04.4.3	การบริการจัดเก็บสิ่งปฏิกูล
EG2710	05.6.1	ผลิตภัณฑ์ทำความสะอาดและอุปกรณ์ทำความสะอาดอื่น ๆ (ยกเว้นผลิตภัณฑ์พิเศษที่ใช้ทำความสะอาดและบำรุงรักษาเครื่องอุปกรณ์ขนส่ง และผลิตภัณฑ์เพื่อสุขอนามัยส่วนบุคคล)
EG28	04.4.4	การบริการของยาม
EG28	05.6.2	คนครัว คนขับรถ พี่เลี้ยงเด็ก และการบริการงานบ้านและการบริการในครัวเรือนอื่น ๆ
EG29	04.4.4	การบริการด้านการรักษาความปลอดภัย
EG29	05.6.2	การบริการฝากเลี้ยงเด็ก
EG3001	03.1.2	
EG3002	03.1.2	
EG3003	03.1.2	
EG3004	03.1.2	
EG3005	03.1.2	
EG3006	03.1.2	
EG3007	03.1.2	
EG3008	03.1.2	
EG3009	03.1.2	
EG3010	03.1.2	
EG3011	03.1.2	
EG3012	03.1.2	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG3013	03.1.2	
EG3014	03.1.1	
EG3015	03.1.1	
EG3016	03.1.2	
EG3017	03.1.2	
EG3018	03.1.2	
EG3019	03.1.2	
EG3020	03.1.2	
EG3021	03.1.2	
EG3022	03.1.2	
EG3023	03.1.2	
EG3024	03.1.2	
EG3025	03.1.2	
EG3026	03.1.2	
EG3027	03.1.2	
EG3028	03.1.2	
EG3029	03.1.2	
EG3030	03.1.2	
EG3031	03.1.1	
EG3032	03.1.1	
EG3033	03.1.1	
EG3034	03.1.2	
EG3035	03.1.2	
EG3036	03.1.2	
EG3037	03.1.2	
EG3038	03.1.2	
EG3039	03.1.2	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG3040	03.1.2	
EG3041	03.1.2	
EG3042	03.1.2	
EG3043	03.1.2	
EG3044	03.1.1	
EG3101	03.1.2	
EG3102	03.1.2	
EG3103	03.1.2	
EG3104	03.1.2	
EG3201	03.1.2	
EG3202	03.1.2	
EG3203	03.1.2	
EG3204	03.1.3	
EG3205	03.1.2	
EG3206	03.1.2	
EG3207	03.1.2	
EG3208	03.1.2	
EG3209	03.1.2	
EG3210	03.1.2	
EG3211	03.1.3	
EG3212	03.1.2	
EG3213	03.1.2	
EG3214	03.1.2	
EG3215	03.1.2	
EG3216	03.1.2	
EG3217	03.1.2	
EG3301	03.1.3	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG3302	03.1.3	
EG3303	03.1.3	
EG3401	03.1.2	
EG3402	03.1.2	
EG3403	03.1.2	
EG3404	03.1.2	
EG3405	03.1.3	สิ่งของประกอบที่ใช้ในการตัดเย็บเสื้อผ้า
EG3405	05.6.1	เข็มเย็บผ้า เข็มถักนิตติ้ง เข็มหมุด เข็มช้อนปลาย
EG3405	12.1.3	กรรไกร
EG3406	03.1.4	
EG3501	03.1.4	
EG3502	03.1.4	
EG3601	03.2.1	
EG3602	03.2.1	
EG3603	03.2.1	
EG3604	03.2.1	
EG3605	03.2.1	
EG3606	03.2.1	
EG3607	03.2.1	
EG3608	03.2.1	
EG3609	03.2.1	
EG3610	03.2.1	
EG3611	03.2.1	
EG3612	03.2.1	
EG3613	03.2.1	
EG3614	03.2.1	
EG3615	03.2.1	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG3701	09.3.2	
EG3702	03.2.1	
EG3703	09.3.2	
EG3704	03.2.1	
EG3705	09.3.2	
EG3706	03.2.1	
EG3707	03.2.1	
EG3801	03.2.1	ชิ้นส่วนรองเท้าที่ครัวเรือนซื้อมาเพื่อซ่อมแซมด้วยตนเอง
EG3801	03.2.2	บริการซ่อมแซมรองเท้า (ค่าแรงและค่าวัสดุ)
EG3802	03.2.1	ชิ้นส่วนรองเท้าที่ครัวเรือนซื้อมาเพื่อซ่อมแซมด้วยตนเอง
EG3802	03.2.2	บริการซ่อมแซมรองเท้า (ค่าแรงและค่าวัสดุ)
EG3803	03.2.1	ชิ้นส่วนรองเท้าที่ครัวเรือนซื้อมาเพื่อซ่อมแซมด้วยตนเอง
EG3803	03.2.2	บริการซ่อมแซมรองเท้า (ค่าแรงและค่าวัสดุ)
EG3804	05.6.1	
EG3805	12.1.3	
EG3806	03.2.2	
EG3901	12.1.3	
EG3902	12.1.3	
EG3903	12.1.3	
EG3904	12.1.3	
EG3905	12.1.3	
EG3906	12.1.3	
EG3907	12.1.3	
EG3908	12.1.3	
EG3909	12.1.3	
EG3910	12.1.3	
EG4001	12.1.3	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG4002	12.1.2	เครื่องโกนหนวด
EG4002	12.1.3	มีดโกน ใบมีดโกน
EG4003	12.1.3	
EG4004	12.1.2	
EG4005	12.1.2	เครื่องใช้ไฟฟ้าสำหรับการดูแลส่วนบุคคลอื่น ๆ
EG4005	12.1.3	เครื่องใช้ที่ไม่ใช่ไฟฟ้าสำหรับการดูแลส่วนบุคคลอื่น ๆ
EG4101	12.1.3	
EG4102	12.1.3	
EG4103	12.1.3	
EG4104	12.1.3	
EG4105	12.1.3	
EG4201	12.3.1	
EG4202	12.3.2	
EG4203	12.3.2	
EG4204	12.3.2	
EG4205	12.3.2	
EG4206	12.3.2	
EG4207	03.1.3	
EG4208	12.3.1	
EG4209	12.3.1	หินมีค่าและโลหะมีค่า เครื่องเพชรพลอยและรูปพรรณประดับที่เป็นของเทียม นาฬิกาชนิดคล็อก นาฬิกาชนิดวอตซ์ นาฬิกาจับเวลา นาฬิกาปลุก นาฬิกาพก สำหรับเดินทาง
EG4209	12.3.2	ของใช้ส่วนตัวอื่น ๆ ที่เป็นสินค้ากึ่งคงทน (ยกเว้น เฟอร์นิเจอร์สำหรับเด็ก กระเป๋าผ้า และขวดนม)
EG4301	12.1.3	
EG4302	12.1.3	
EG4303	12.1.3	
EG4304	12.1.3	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG4305	12.1.3	
EG44	12.1.2	การซ่อมแซมเครื่องใช้ไฟฟ้าสำหรับการดูแลส่วนบุคคล
EG44	12.3.1	การซ่อมแซมเครื่องเพชรพลอยและรูปพรรณ นาฬิกาขนิดคล็อกและชนิดวอตซ์
EG44	12.3.2	การซ่อมแซมของใช้ส่วนตัวที่เป็นสินค้ากึ่งคงทนอื่น ๆ
EG4501	12.1.1	
EG4502	12.1.1	
EG4503	12.1.1	
EG4504	12.1.1	
EG4505	12.1.1	
EG4506	12.1.1	
EG4507	12.1.1	
EG4508	12.1.1	
EG4509	12.1.1	
EG4601	12.1.1	
EG4602	12.1.1	
EG4603	12.1.1	
EG4604	06.2.1	การเสริมความงามโดยแพทย์ (การศัลยกรรม โบท็อกซ์ ฯลฯ) ที่เป็นบริการผู้ป่วยนอก
EG4604	06.3.0	การเสริมความงามโดยแพทย์ (การศัลยกรรม โบท็อกซ์ ฯลฯ) ที่เป็นบริการผู้ป่วยใน
EG4604	12.1.1	การดูแลส่วนบุคคลอื่น ๆ (ยกเว้นสปาและการนวดที่เกี่ยวกับการแพทย์และศุนย์ฟิตเนส)
EG4604	12.2.0	การบริการทางเพศ
EG4701	06.1.1	
EG4702	06.1.1	
EG4703	06.1.1	
EG4704	06.1.1	
EG4705	06.1.1	
EG4706	06.1.1	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG4707	06.1.1	
EG4708	06.1.1	
EG4709	06.1.1	
EG4710	06.1.1	
EG4711	06.1.1	
EG4712	06.1.1	
EG4713	06.1.1	
EG4714	06.1.1	
EG4715	06.1.1	
EG4716	06.1.1	
EG4717	06.1.1	
EG4718	06.1.1	
EG4719	06.1.1	
EG4720	06.1.1	
EG4721	06.1.1	
EG4801	06.1.1	
EG4802	06.1.1	
EG4901	06.1.1	
EG4902	06.1.2	
EG50	06.1.1	
EG5101	06.1.2	
EG5102	06.1.2	
EG5103	06.1.2	ผลิตภัณฑ์ทางการแพทย์อื่น ๆ
EG5103	06.1.3	เครื่องมือและอุปกรณ์ที่ใช้ในการบำบัดรักษาโรค และการซ่อมแซมสิ่งของดังกล่าว
EG5201	06.2.1	
EG5202	06.2.1	
EG5203	06.2.3	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG5204	06.2.3	
EG5205	06.2.3	
EG5301	06.2.1	
EG5302	06.2.1	
EG5303	06.2.3	
EG5304	06.2.3	
EG5305	06.2.3	
EG5306	06.2.1	
EG5307	06.2.1	
EG5308	06.2.3	
EG5309	06.2.3	
EG5310	06.2.3	
EG54	06.2.3	
EG5501	06.2.2	
EG5502	06.2.2	
EG5503	06.2.2	
EG5504	06.2.2	
EG5505	06.2.2	บริการทางทันตกรรมอื่น ๆ
EG5505	06.2.1	การบริการของแพทย์ด้านทันตกรรมจัดฟัน
EG56	06.1.3	แว่นสายตา
EG56	06.2.3	บริการตรวจสายตา
EG57	06.2.1	
EG5801	06.3.0	
EG5802	06.3.0	
EG5803	06.3.0	
EG5804	06.3.0	
EG5805	06.3.0	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG5806	06.3.0	
EG5901	06.3.0	
EG5902	06.3.0	
EG5903	06.3.0	
EG5904	06.3.0	
EG5905	06.3.0	
EG5906	06.3.0	
EG60	06.3.0	การจ้างพยาบาลพิเศษ
EG60	07.3.1	การโดยสารทางรถไฟในการไปรักษาพยาบาล
EG60	07.3.2	การโดยสารทางถนนในการไปรักษาพยาบาล
EG60	07.3.3	การโดยสารทางอากาศในการไปรักษาพยาบาล
EG60	07.3.4	การโดยสารทางทะเลและทางน้ำภายในประเทศในการไปรักษาพยาบาล
EG60	07.3.5	การโดยสารตั้งแต่ 2 วิธีขึ้นไป ในการไปรักษาพยาบาล
EG60	12.7.0	ค่าใช้จ่ายของคนเฝ้าไข้
EG6101	07.1.1	
EG6102	07.1.1	
EG6103	07.1.1	
EG6201	07.1.2	
EG6202	07.1.3	
EG6203	07.1.1	รถยนต์อื่นๆ (ยกเว้นรถสำหรับคนพิการ รถแวนที่ใช้ในการพักผ่อน และรถที่ใช้ในสนามกอล์ฟ)
EG6203	07.1.2	สกูตเตอร์ และรถจักรยานชนิดขับเคลื่อนด้วยเครื่องยนต์ รถพ่วงข้าง รถเล่นบนหิมะ และรถจักรยานยนต์อื่น ๆ
EG6203	07.1.3	รถจักรยานสามล้อ และรถลาก (ยกเว้น รถจักรยานและรถจักรยานสามล้อที่เป็นของเล่น)
EG6203	07.1.4	ยานพาหนะที่ใช้แรงงานสัตว์ลากจูง เพื่อการขนส่ง
EG6203	09.2.1	ยานพาหนะที่ซื้อเพื่อการนันทนาการกลางแจ้ง เช่น รถแวนที่ใช้ในการพักผ่อน เครื่องบิน เรือ ม้าและม้าพันธุ์เล็ก ยานพาหนะที่ใช้ม้าหรือม้าพันธุ์เล็กลากจูง

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG63	07.2.1	อะไหล่และอุปกรณ์ตกแต่งสำหรับยานพาหนะ
EG63	07.2.3	บริการติดตั้งอะไหล่และอุปกรณ์ตกแต่งยานพาหนะ
EG6401	07.2.1	
EG6402	07.2.1	
EG6403	07.2.1	
EG6404	07.2.1	
EG6405	07.2.1	
EG65	07.2.2	
EG66	07.2.3	
EG6701	07.2.4	
EG6702	07.2.4	
EG6703	07.2.4	
EG6704	07.2.4	
EG68	03.1.3	
EG6901	07.2.3	
EG6902	07.2.3	
EG6903	07.2.3	
EG7001	07.2.3	
EG7002	07.2.3	
EG7003	07.2.3	
EG7004	07.2.3	
EG7005	07.2.4	
EG7006	07.2.4	
EG7007	07.2.4	
EG7008	07.2.4	
EG7009	07.2.3	การบำรุงรักษาและการซ่อมแซมอุปกรณ์ขนส่งส่วนบุคคล
EG7009	07.2.4	การบริการอื่น ๆ ที่เกี่ยวข้องกับอุปกรณ์ขนส่งส่วนบุคคล

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG7009	09.2.3	บริการเก็บเรือ รถแวนที่ใช้ในการพักผ่อน บริการโรงเก็บเครื่องบินส่วนตัว บริการทำจอดเรือ บริการรักษาสัตว์และบริการอื่น ๆ สำหรับม้าและม้าพันธุ์เล็ก ที่ซื้อมาเพื่อการนันทนาการ
EG7101	07.3.2	
EG7102	07.3.2	
EG7103	07.3.2	
EG7104	07.3.2	
EG7105	07.3.2	
EG7106	07.3.2	
EG7107	07.3.2	
EG7108	07.3.4	
EG7109	07.3.1	
EG7110	07.3.1	
EG7111	07.3.1	
EG7112	07.3.1	
EG7113	07.3.1	
EG7114	07.3.3	
EG72	07.3.2	
EG7301	07.3.2	
EG7302	07.3.2	
EG7303	07.3.2	
EG7304	07.3.2	
EG7305	07.3.1	การขนส่งผู้โดยสารทางรถไฟอื่น ๆ
EG7305	07.3.2	การโดยสารโดยรถสี่ล้อเล็กและการขนส่งผู้โดยสารทางถนนอื่น ๆ
EG7305	07.3.3	การขนส่งผู้โดยสารทางอากาศอื่น ๆ
EG7305	07.3.4	การขนส่งผู้โดยสารทางทะเลและทางน้ำภายในประเทศอื่น ๆ
EG7305	07.3.5	การโดยสารตั้งแต่ 2 วิธีขึ้นไป
EG7305	07.3.6	การโดยสารโดยสกายแล็บและการบริการขนส่งอื่น ๆ

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG74	07.2.2	
EG7501	07.2.2	
EG7502	07.2.2	
EG7503	07.2.2	
EG7504	07.2.2	
EG76	07.2.2	
EG77	07.2.2	
EG78	07.2.2	
EG781	07.2.2	
EG782	07.2.2	
EG79	09.6.0	
EG8001	11.2.0	
EG8002	11.2.0	
EG8003	07.2.2	น้ำมันเชื้อเพลิงในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8003	07.3.1	การโดยสารทางรถไฟในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8003	07.3.2	การโดยสารทางถนนในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8003	07.3.3	การโดยสารทางอากาศในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8003	07.3.4	การโดยสารทางทะเลและทางน้ำภายในประเทศในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8003	07.3.5	การโดยสารแบบผสมในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8003	07.3.6	การบริการขนส่งอื่น ๆ ในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8003	11.1.1	การบริการของภัตตาคาร คาเฟ่ ในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
EG8004	07.2.2	น้ำมันเชื้อเพลิงในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
EG8004	07.3.1	การโดยสารทางรถไฟในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
EG8004	07.3.2	การโดยสารทางถนนในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
EG8004	07.3.3	การโดยสารทางอากาศในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
EG8004	07.3.5	การโดยสารแบบผสมในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
EG8004	07.3.6	การบริการขนส่งอื่น ๆ ในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG8004	11.1.1	การบริการของภัตตาคาร คาเฟ่ ในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
EG8101	09.6.0	
EG8102	09.6.0	
EG82	09.3.1	
EG83	09.3.1	
EG8401	08.2.0	เครื่องโทรศัพท์บ้าน
EG8401	08.3.0	การบริการติดตั้งเครื่องโทรศัพท์บ้าน
EG8402	08.2.0	
EG8403	08.2.0	
EG8404	08.2.0	
EG8405	08.2.0	
EG8501	08.3.0	
EG8502	08.3.0	
EG8503	08.3.0	
EG86	08.3.0	
EG8701	08.1.0	
EG8702	08.1.0	
EG8703	08.1.0	
EG8704	08.1.0	
EG8801	10.1.0	
EG8802	10.2.0	
EG8803	10.3.0	การศึกษาระดับ ปวช.
EG8803	10.4.0	การศึกษาระดับ ปวส.
EG8804	10.4.0	
EG8901	10.1.0	
EG8902	10.2.0	
EG8903	10.3.0	การศึกษาระดับ ปวช.

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG8903	10.4.0	การศึกษาระดับ ปวส.
EG8904	10.4.0	
EG9001	09.5.1	
EG9002	12.3.2	
EG9003	09.5.4	
EG9004	09.5.4	
EG9005	09.5.4	
EG9006	09.5.1	หนังสือแผนที่ พจนานุกรม สารานุกรม
EG9006	09.5.4	เครื่องเขียน และอุปกรณ์วาดภาพอื่น ๆ (ยกเว้นเครื่องคำนวณชนิดพกพา)
EG91	10.5.0	การเรียนพิเศษ การฝึกอบรมวิชาชีพ
EG91	09.4.1	การเรียนดนตรี เรียนเต้นรำ โดยผู้สอนอิสระ
EG9201	12.7.0	
EG9202	12.7.0	
EG9301	09.1.1	
EG9302	09.1.1	
EG9303	09.1.1	
EG94	09.1.2	
EG95	09.1.1	
EG9601	09.1.3	
EG9602	09.1.3	
EG9603	09.1.3	
EG9604	09.1.4	
EG9605	09.1.3	เมาส์ อุปกรณ์แสดงภาพ ชุดโปรแกรมคอมพิวเตอร์สำเร็จรูป เครื่องคำนวณ เครื่องคำนวณชนิดพกพา เครื่องพิมพ์ดีด เครื่องประมวลผลคำ
EG9605	09.5.4	หมึกและตลับหมึก
EG97	09.2.1	อุปกรณ์หลักในการเล่นเกมส์และกีฬาที่เป็นสินค้าคงทน
EG97	09.3.2	เครื่องอุปกรณ์กีฬา การพักผ่อน และการนันทนาการกลางแจ้งที่เป็นสินค้าคงทน

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG98	09.1.5	การซ่อมแซมงานรับสัญญาณดาวเทียม โสตทัศนูปกรณ์ อุปกรณ์ถ่ายภาพ และเครื่องคอมพิวเตอร์และอุปกรณ์ที่เกี่ยวข้อง
EG98	09.2.2	เครื่องดนตรีและสินค้าคงทนที่สำคัญเพื่อการนันทนาการในร่ม
EG98	09.2.3	การบำรุงรักษาและการซ่อมแซมสินค้าคงทนเพื่อการนันทนาการกลางแจ้ง เครื่องดนตรีและสินค้าคงทนเพื่อการนันทนาการในร่ม
EG98	09.3.2	การซ่อมอุปกรณ์กีฬา การพักผ่อน และการนันทนาการกลางแจ้งที่เป็นสินค้ากึ่งคงทน
EG99	09.3.1	
EG100	09.3.4	สัตว์เลี้ยง อาหารสัตว์เลี้ยง ผลิตภัณฑ์ที่ใช้เพื่อรักษาและการตัดแต่งขนสัตว์เลี้ยง
EG100	09.3.5	การบริการรักษาสัตว์ การตัดแต่งขน การให้อาหาร และการฝึก
EG101	05.5.1	เครื่องมือและอุปกรณ์ทำสวนขนาดใหญ่
EG101	05.5.2	เครื่องมือขนาดเล็กและอุปกรณ์อื่น ๆ
EG101	09.3.3	สวน ต้นไม้ ดอกไม้ ทั้งธรรมชาติและประดิษฐ์ ค่าใช้จ่ายในการส่งดอกไม้ และต้นไม้ (ยกเว้นอุปกรณ์และเครื่องมือทำสวน)
EG10201	09.1.4	
EG10202	09.4.2	
EG10203	09.1.1	
EG10204	09.1.4	
EG10205	09.1.4	
EG103	05.5.1	การซ่อมแซมเครื่องมือและอุปกรณ์ทำสวนขนาดใหญ่
EG103	05.5.2	การซ่อมแซมเครื่องมือและอุปกรณ์ทำสวนขนาดเล็ก
EG103	09.3.1	สิ่งจำเป็นที่ใช้ในการสะสมสะสมของสะสมอื่น ๆ เช่น เหรียญกษาปณ์ เหรียญรางวัล แร่ ตัวอย่างเกี่ยวกับสัตวศาสตร์และพฤกษศาสตร์ และเครื่องมือ และสิ่งของอื่น ๆ ที่สะสมเพื่องานอดิเรก
EG104	09.4.1	การบริการด้านการกีฬา
EG104	09.4.2	การบริการโรงภาพยนตร์ โรงมหรสพ โรงโอเปร่า ศูนย์คอนเสิร์ต ศูนย์แสดงดนตรี การแสดงต่าง ๆ งานเทศกาล
EG105	09.4.1	การบริการสนามเด็กเล่นและสวนสนุก
EG105	09.4.2	การบริการสวนสัตว์ โบราณสถาน พิพิธภัณฑ์ อุทยานฯ
EG10601	09.4.1	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG10602	09.4.1	
EG10603	09.4.1	
EG10604	09.4.1	
G107	09.4.1	การบริการสมาชิกสโมสร การเช่าอุปกรณ์กีฬาและอุปกรณ์ประกอบเพื่อการกีฬา การบริการของมัคคุเทศก์นำเที่ยว การบริการช่วยนำร่องเดินเรือ การเช่ารองเท้าที่ใช้เล่นกีฬาเฉพาะอย่าง
EG107	09.4.2	การเช่าเครื่องอุปกรณ์และอุปกรณ์ประกอบสำหรับงานด้านวัฒนธรรม การแพร่ภาพกระจายเสียงทางโทรทัศน์และวิทยุ การบริการของช่างภาพ และการบริการของนักดนตรี ตัวตลก นักแสดงเพื่อความบันเทิงส่วนบุคคล และการบริการด้านวัฒนธรรมอื่น ๆ
EG10801	09.5.2	
EG10802	09.5.2	
EG10803	09.5.2	
EG10804	09.5.2	
EG10805	09.5.1	หนังสือ นิตยสาร สมุดตติรูปหรือข่าวสารที่ได้จากสิ่งพิมพ์ต่าง ๆ อัลบั้มสำหรับเด็ก การเช่าเล่มหนังสือ
EG10805	09.5.2	แมกกาซีน และนิตยสารอื่น ๆ
EG10805	09.5.3	สิ่งพิมพ์อื่น ๆ (ยกเว้น ไปรษณียบัตร จดหมายอากาศ และสมุดแสตมป์)
EG109	09.4.2	
EG11001	09.3.1	
EG11002	09.3.1	
EG11003	09.3.1	
EG11004	09.3.1	
EG111	12.7.0	
EG11201		*COICOP ไม่รวมภาษีทางตรง
EG11202	12.6.2	การบริการทางการเงิน
EG11202	12.7.0	ค่าธรรมเนียมสำหรับการบริการทางกฎหมาย และเอกสารทางราชการ (ยกเว้น ภาษีเงินได้)
EG113	12.7.0	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EG114	12.4.0	
EG115	12.4.0	
EG116		*COICOP ไม่รวมเงินบริจาคให้ศาสนา
EG11701	12.5.5	
EG11702	12.5.4	
EG11703	12.5.4	
EG11704	12.5.1	
EG11705	12.5.5	
EG11706	12.5.2	การประกันภัยที่เกี่ยวข้องกับที่อยู่อาศัย
EG11706	12.5.3	การประกันภัยที่เกี่ยวข้องกับสุขภาพ
EG11706	12.5.5	การประกันอื่น ๆ
EG11706	12.6.2	ค่าใช้จ่ายในการจัดการกองทุนบำเหน็จ บำนาญของเอกชน
EG118	09.4.3	
EG119	12.6.1	*ต้องคำนวณเพิ่มเติม
EG120	07.3.6	การบริการขนย้ายบ้าน
EG120	12.6.1	การวัดมูลค่าของการบริการเป็นตัวกลางทางการเงินโดยอ้อม
EG120	12.6.2	การบริการด้านการเงินอื่น ๆ ซึ่งมีได้จัดประเภทไว้ที่อื่น
EG120	12.7.0	การบริการอื่น ๆ ซึ่งมีได้จัดประเภทไว้ในที่อื่น
EF0101	01.1.1	
EF0102	01.1.1	
EF0103	01.1.1	
EF0104	01.1.1	
EF0105	01.1.1	
EF0106	01.1.1	
EF0107	01.1.1	
EF0108	01.1.1	
EF0109	01.1.1	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF0110	01.1.1	
EF0111	01.1.1	
EF0112	01.1.7	
EF0113	01.1.1	
EF0114	01.1.1	
EF0201	01.1.2	
EF0202	01.1.2	
EF0203	01.1.2	
EF0204	01.1.2	
EF0205	01.1.2	
EF0206	01.1.2	
EF0207	01.1.2	
EF0208	01.1.2	
EF0209	01.1.2	
EF0210	01.1.2	
EF0211	01.1.2	
EF0212	01.1.2	
EF0213	01.1.2	
EF0214	01.1.2	
EF0215	01.1.2	
EF0216	01.1.2	
EF0301	01.1.3	
EF0302	01.1.3	
EF0303	01.1.3	
EF0304	01.1.3	
EF0305	01.1.3	
EF0306	01.1.3	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF0307	01.1.3	
EF0308	01.1.3	
EF0309	01.1.3	
EF0310	01.1.3	
EF0311	01.1.3	
EF0312	01.1.3	
EF0313	01.1.3	
EF0314	01.1.3	
EF0315	01.1.3	
EF0316	01.1.3	
EF0317	01.1.3	
EF0318	01.1.3	
EF0319	01.1.3	
EF0320	01.1.3	
EF0321	01.1.3	
EF0322	01.1.3	
EF0323	01.1.3	
EF0324	01.1.3	
EF0325	01.1.3	
EF0326	01.1.3	
EF0327	01.1.3	
EF0328	01.1.3	
EF0329	01.1.3	
EF0330	01.1.3	
EF0331	01.1.3	
EF0332	01.1.3	
EF0333	01.1.3	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF0334	01.1.3	
EF0335	01.1.3	
EF0336	01.1.3	
EF0337	01.1.3	
EF0401	01.1.4	
EF0402	01.1.4	
EF0403	01.1.4	
EF0404	01.1.4	
EF0405	01.1.4	
EF0406	01.1.4	
EF0407	01.1.4	
EF0408	01.1.4	
EF0409	01.1.4	
EF0410	01.1.4	
EF0411	01.1.4	
EF0412	01.1.5	
EF0413	01.1.4	
EF0501	01.1.5	
EF0502	01.1.5	
EF0503	01.1.5	
EF0504	01.1.6	
EF0505	01.1.6	
EF0506	01.1.5	
EF0601	01.1.6	
EF0602	01.1.6	
EF0603	01.1.6	
EF0604	01.1.6	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF0605	01.1.6	
EF0606	01.1.6	
EF0607	01.1.6	
EF0608	01.1.6	
EF0609	01.1.6	
EF0610	01.1.6	
EF0611	01.1.6	
EF0612	01.1.6	
EF0613	01.1.6	
EF0614	01.1.6	
EF0615	01.1.6	
EF0616	01.1.6	
EF0617	01.1.6	
EF0618	01.1.6	
EF0619	01.1.6	
EF0620	01.1.6	
EF0621	01.1.6	
EF0622	01.1.6	
EF0623	01.1.8	ผลไม้กวน
EF0623	01.1.6	ผลไม้ดอง ผลไม้ตากแห้ง
EF0624	01.1.6	
EF0625	01.1.6	
EF0626	01.1.7	
EF0627	01.1.6	ผลไม้เปลือกแข็ง (นัท) อื่น ๆ เช่น อัลมอนต์ เม็ดมะม่วงหิมพานต์ พิตาชิโอ เฮเซลนัท
EF0627	01.1.7	ถั่วอื่น ๆ เช่น ถั่วเหลือง ถั่วแดง ถั่วขาว
EF0701	01.1.7	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF0702	01.1.7	
EF0703	01.1.7	
EF0704	01.1.7	
EF0705	01.1.7	
EF0706	01.1.7	
EF0707	01.1.7	
EF0708	01.1.7	
EF0709	01.1.7	
EF0710	01.1.7	
EF0711	01.1.7	
EF0712	01.1.7	
EF0713	01.1.7	
EF0714	01.1.7	
EF0715	01.1.7	
EF0716	01.1.7	
EF0717	01.1.6	
EF0718	01.1.7	
EF0719	01.1.7	
EF0720	01.1.7	
EF0721	01.1.7	
EF0722	01.1.7	
EF0723	01.1.7	
EF0724	01.1.7	
EF0725	01.1.7	
EF0726	01.1.7	
EF0727	01.1.7	
EF0728	01.1.7	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF0729	01.1.7	
EF0730	01.1.7	
EF0731	01.1.7	
EF0732	01.1.7	
EF0733	01.1.7	
EF0734	01.1.7	
EF0735	01.1.7	
EF0736	01.1.7	
EF0737	01.1.7	
EF0738	01.1.9	
EF0739	01.1.7	
EF0740	01.1.7	
EF0741	01.1.7	
EF0742	01.1.7	
EF0743	01.1.7	
EF0744	01.1.7	
EF0801	01.1.8	
EF0802	01.1.8	
EF0803	01.1.8	
EF0804	01.1.8	
EF0805	01.1.8	
EF0806	01.1.8	
EF0807	01.1.8	
EF0808	01.1.8	
EF0809	01.1.8	
EF0901	01.1.9	
EF0902	01.1.9	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF0903	01.1.9	
EF0904	01.1.9	
EF0905	01.1.9	
EF0906	01.1.9	
EF0907	01.1.9	
EF0908	01.1.9	
EF0909	01.1.9	
EF0910	01.1.9	
EF0911	01.1.9	
EF0912	01.1.9	
EF0913	01.1.6	
EF0914	01.1.9	
EF0915	01.1.9	
EF0916	01.1.9	
EF0917	01.1.9	
EF1001	01.2.1	
EF1002	01.2.1	
EF1003	01.2.1	
EF1004	01.2.1	
EF1101	01.2.2	
EF1102	01.2.2	
EF1103	01.2.2	
EF1104	01.2.2	
EF1105	01.2.2	
EF1106	01.1.8	
EF1107	01.2.2	
EF1108	01.2.1	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF1109	01.2.2	
EF1110	01.2.1	
EF1111	01.2.1	
EF1112	01.2.2	
EF1113	01.2.1	เครื่องดื่มปรุงแต่งที่มีโกโก้เป็นส่วนประกอบหลัก (ยกเว้น อาหารที่มีโกโก้เป็นส่วนประกอบหลักและของหวานปรุงแต่งที่มีโกโก้เป็นส่วนประกอบหลัก)
EF1113	01.2.2	เครื่องดื่มไม่มีแอลกอฮอล์อื่น ๆ (ยกเว้น เครื่องดื่มที่ไม่มีแอลกอฮอล์ซึ่งโดยทั่วไปแล้วมีแอลกอฮอล์)
EF1201	01.1.9	
EF1202	01.1.9	
EF1203	01.1.9	
EF1204	01.1.9	
EF1205	01.1.9	
EF1206	01.1.9	
EF1207	01.1.9	
EF1208	01.1.9	อาหาร
EF1208	07.3.2	บริการขนส่งอาหาร
EF1209	01.1.1	
EF1210	01.1.1	อาหารกระป๋องที่มีแป้งเป็นส่วนประกอบหลัก เช่น ข้าวกระป๋อง
EF1210	01.1.2	อาหารกระป๋องที่มีเนื้อสัตว์เป็นส่วนประกอบหลัก
EF1210	01.1.3	ปลากระป๋อง อาหารกระป๋องสำเร็จรูปที่มีปลาและสัตว์ทะเลเป็นส่วนประกอบหลัก
EF1210	01.1.9	อาหารกระป๋องที่มีส่วนประกอบหลัก 2 อย่างขึ้นไป
EF1211	01.1.9	
EF1212	01.1.9	
EF1301	11.1.1	
EF1302	11.1.1	
EF1303	11.1.1	
EF1304	11.1.1	

สศส.	COICOP	คำอธิบายเพิ่มเติม
EF1305	11.1.1	การบริการผลิตภัณฑ์อาหารและเครื่องดื่มน้ำที่บริโภคได้ทันทีโดยผู้ขายของ หาบเร่ เครื่องขายสินค้าแบบหยอดเหรียญอัตโนมัติ และที่คล้ายกันอื่น ๆ
EF1305	11.1.2	การบริการจัดอาหารของโรงอาหารในที่ทำงาน โรงเรียน และสถาบันการศึกษา อื่น ๆ (ยกเว้นอาหารและเครื่องดื่มที่จัดเตรียมไว้สำหรับผู้ป่วยในโรงพยาบาล)
EF1401	02.1.3	
EF1402	02.1.2	
EF1403	02.1.1	
EF1404	02.1.1	บรันตีผลไม้ ลิเคียวร์ มีด แอปเปอริทิฟ ที่นอกเหนือจากชนิดที่มีไวน์ เป็นส่วนประกอบหลัก และสุราอื่น ๆ
EF1404	02.1.2	ไซเดอร์ เพอร์รี่ สาเก แอปเปอริทิฟ ที่มีไวน์เป็นส่วนประกอบหลัก ฟอर्टิไฟด์ ไวน์ แชมเปญ และสปาร์กลิ่งไวน์อื่น ๆ
EF1404	02.1.3	เอลเบียร์ ลาเกอร์เบียร์ พอร์เตอร์เบียร์ เบียร์ที่มีแอลกอฮอล์ต่ำ เบียร์ที่ไม่มี แอลกอฮอล์ เบียร์ผสมน้ำมะนาวหรือน้ำขิง
EF1501	11.1.1	
EF1502	11.1.1	
EF1503	11.1.1	
EF1504	11.1.1	
EF1601	02.2.0	
EF1602	02.2.0	
EF1701	02.2.0	
EF1702	02.2.0	ยาเส้น ยาสูบใช้เคี้ยว (ยาฉุน ยาจืด ยาแดง) และยาสูบอื่น ๆ
EF1702	02.3.0	หมาก พลุ และสารเสพติดอื่น ๆ

เปรียบเทียบระหว่างมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภค
ส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999
กับการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจ
ภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558

ตาราง 2 เปรียบเทียบระหว่างมาตรฐานการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายเพื่อการบริโภคส่วนบุคคลตามวัตถุประสงค์ (COICOP) 1999 กับการจัดจำแนกค่าใช้จ่ายของครัวเรือนในโครงการสำรวจภาวะเศรษฐกิจและสังคมของครัวเรือน ปี 2558

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.1	EF0101	
01.1.1	EF0102	
01.1.1	EF0103	
01.1.1	EF0104	
01.1.1	EF0105	
01.1.1	EF0106	
01.1.1	EF0107	
01.1.1	EF0108	
01.1.1	EF0109	
01.1.1	EF0110	
01.1.1	EF0111	
01.1.1	EF0113	
01.1.1	EF0114	
01.1.1	EF1209	
01.1.1	EF1210	อาหารกระป๋องที่มีแป้งเป็นส่วนประกอบหลัก เช่น ข้าวกระป๋อง
01.1.2	EF0201	
01.1.2	EF0202	
01.1.2	EF0203	
01.1.2	EF0204	
01.1.2	EF0205	
01.1.2	EF0206	
01.1.2	EF0207	
01.1.2	EF0208	
01.1.2	EF0209	
01.1.2	EF0210	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.2	EF0211	
01.1.2	EF0212	
01.1.2	EF0213	
01.1.2	EF0214	
01.1.2	EF0215	
01.1.2	EF0216	
01.1.2	EF1210	อาหารกระป๋องที่มีเนื้อสัตว์เป็นส่วนประกอบหลัก
01.1.3	EF0301	
01.1.3	EF0302	
01.1.3	EF0303	
01.1.3	EF0304	
01.1.3	EF0305	
01.1.3	EF0306	
01.1.3	EF0307	
01.1.3	EF0308	
01.1.3	EF0309	
01.1.3	EF0310	
01.1.3	EF0311	
01.1.3	EF0312	
01.1.3	EF0313	
01.1.3	EF0314	
01.1.3	EF0315	
01.1.3	EF0316	
01.1.3	EF0317	
01.1.3	EF0318	
01.1.3	EF0319	
01.1.3	EF0320	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.3	EF0321	
01.1.3	EF0322	
01.1.3	EF0323	
01.1.3	EF0324	
01.1.3	EF0325	
01.1.3	EF0326	
01.1.3	EF0327	
01.1.3	EF0328	
01.1.3	EF0329	
01.1.3	EF0330	
01.1.3	EF0331	
01.1.3	EF0332	
01.1.3	EF0333	
01.1.3	EF0334	
01.1.3	EF0335	
01.1.3	EF0336	
01.1.3	EF0337	
01.1.3	EF1210	ปลากระป๋อง อาหารกระป๋องสำเร็จรูป ที่มีปลาและสัตว์ทะเลเป็นส่วนประกอบหลัก
01.1.4	EF0401	
01.1.4	EF0402	
01.1.4	EF0403	
01.1.4	EF0404	
01.1.4	EF0405	
01.1.4	EF0406	
01.1.4	EF0407	
01.1.4	EF0408	
01.1.4	EF0409	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.4	EF0410	
01.1.4	EF0411	
01.1.4	EF0413	
01.1.5	EF0412	
01.1.5	EF0501	
01.1.5	EF0502	
01.1.5	EF0503	
01.1.5	EF0506	
01.1.6	EF0504	
01.1.6	EF0505	
01.1.6	EF0601	
01.1.6	EF0602	
01.1.6	EF0603	
01.1.6	EF0604	
01.1.6	EF0605	
01.1.6	EF0606	
01.1.6	EF0607	
01.1.6	EF0608	
01.1.6	EF0609	
01.1.6	EF0610	
01.1.6	EF0611	
01.1.6	EF0612	
01.1.6	EF0613	
01.1.6	EF0614	
01.1.6	EF0615	
01.1.6	EF0616	
01.1.6	EF0617	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.6	EF0618	
01.1.6	EF0619	
01.1.6	EF0620	
01.1.6	EF0621	
01.1.6	EF0622	
01.1.6	EF0623	ผลไม้ดอง ผลไม้ตากแห้ง
01.1.6	EF0624	
01.1.6	EF0625	
01.1.6	EF0627	ผลไม้เปลือกแข็ง (นัท) อื่น ๆ เช่น อัลมอนด์ เม็ดมะม่วงหิมพานต์ พิตาชิโอ เฮเซลนัท
01.1.6	EF0717	
01.1.6	EF0913	
01.1.7	EF0112	
01.1.7	EF0626	
01.1.7	EF0627	ถั่วอื่น ๆ เช่น ถั่วเหลือง ถั่วแดง ถั่วขาว
01.1.7	EF0701	
01.1.7	EF0702	
01.1.7	EF0703	
01.1.7	EF0704	
01.1.7	EF0705	
01.1.7	EF0706	
01.1.7	EF0707	
01.1.7	EF0708	
01.1.7	EF0709	
01.1.7	EF0710	
01.1.7	EF0711	
01.1.7	EF0712	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.7	EF0713	
01.1.7	EF0714	
01.1.7	EF0715	
01.1.7	EF0716	
01.1.7	EF0718	
01.1.7	EF0719	
01.1.7	EF0720	
01.1.7	EF0721	
01.1.7	EF0722	
01.1.7	EF0723	
01.1.7	EF0724	
01.1.7	EF0725	
01.1.7	EF0726	
01.1.7	EF0727	
01.1.7	EF0728	
01.1.7	EF0729	
01.1.7	EF0730	
01.1.7	EF0731	
01.1.7	EF0732	
01.1.7	EF0733	
01.1.7	EF0734	
01.1.7	EF0735	
01.1.7	EF0736	
01.1.7	EF0737	
01.1.7	EF0739	
01.1.7	EF0740	
01.1.7	EF0741	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.7	EF0742	
01.1.7	EF0743	
01.1.7	EF0744	
01.1.8	EF0623	ผลไม้กวน
01.1.8	EF0801	
01.1.8	EF0802	
01.1.8	EF0803	
01.1.8	EF0804	
01.1.8	EF0805	
01.1.8	EF0806	
01.1.8	EF0807	
01.1.8	EF0808	
01.1.8	EF0809	
01.1.8	EF1106	
01.1.9	EF0738	
01.1.9	EF0901	
01.1.9	EF0902	
01.1.9	EF0903	
01.1.9	EF0904	
01.1.9	EF0905	
01.1.9	EF0906	
01.1.9	EF0907	
01.1.9	EF0908	
01.1.9	EF0909	
01.1.9	EF0910	
01.1.9	EF0911	
01.1.9	EF0912	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.1.9	EF0914	
01.1.9	EF0915	
01.1.9	EF0916	
01.1.9	EF0917	
01.1.9	EF1201	
01.1.9	EF1202	
01.1.9	EF1203	
01.1.9	EF1204	
01.1.9	EF1205	
01.1.9	EF1206	
01.1.9	EF1207	
01.1.9	EF1208	อาหาร
01.1.9	EF1210	อาหารกระป๋องที่มีส่วนประกอบหลัก 2 อย่างขึ้นไป
01.1.9	EF1211	
01.1.9	EF1212	
01.2.1	EF1001	
01.2.1	EF1002	
01.2.1	EF1003	
01.2.1	EF1004	
01.2.1	EF1108	
01.2.1	EF1110	
01.2.1	EF1111	
01.2.1	EF1113	เครื่องดื่มปรุงแต่งที่มีโกโก้เป็นส่วนประกอบหลัก (ยกเว้น อาหารที่มีโกโก้เป็นส่วนประกอบหลักและของหวานปรุงแต่งที่มีโกโก้เป็นส่วนประกอบหลัก)
01.2.2	EF1101	
01.2.2	EF1102	
01.2.2	EF1103	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
01.2.2	EF1104	
01.2.2	EF1105	
01.2.2	EF1107	
01.2.2	EF1109	
01.2.2	EF1112	
01.2.2	EF1113	เครื่องดื่มน้ำไม่มีแอลกอฮอล์อื่น ๆ (ยกเว้น เครื่องดื่มที่ไม่มีแอลกอฮอล์ ซึ่งโดยทั่วไปแล้วมีแอลกอฮอล์)
02.1.1	EF1403	
02.1.1	EF1404	บรันดีผลไม้ ลิเคียวร์ มีด แอปเพอริทิฟ ที่นอกเหนือจากชนิดที่มีไวน์ เป็นส่วนประกอบหลัก และสุราอื่น ๆ
02.1.2	EF1402	
02.1.2	EF1404	ไซเดอร์ เพอร์รี่ สาเก แอปเพอริทิฟ ที่มีไวน์เป็นส่วนประกอบหลัก ฟอร์ตไวน์ แชมเปญ และสปาร์กลิงไวน์อื่น ๆ
02.1.3	EF1401	
02.1.3	EF1404	เอลเบียร์ ลาเกอร์เบียร์ พอร์เตอร์เบียร์ เบียร์ที่มีแอลกอฮอล์ต่ำ เบียร์ที่ไม่มีแอลกอฮอล์ เบียร์ผสมน้ำมะนาวหรือน้ำขิง
02.2.0	EF1601	
02.2.0	EF1602	
02.2.0	EF1701	
02.2.0	EF1702	ยาเส้น ยาสูบใช้เคี้ยว (ยาสูบ ยาจืด ยาแดง) และยาสูบอื่น ๆ
02.3.0	EF1702	หมาก พลุ และสารเสพติดอื่น ๆ
03.1.1	EG3014	
03.1.1	EG3015	
03.1.1	EG3031	
03.1.1	EG3032	
03.1.1	EG3033	
03.1.1	EG3044	
03.1.2	EG3001	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
03.1.2	EG3002	
03.1.2	EG3003	
03.1.2	EG3004	
03.1.2	EG3005	
03.1.2	EG3006	
03.1.2	EG3007	
03.1.2	EG3008	
03.1.2	EG3009	
03.1.2	EG3010	
03.1.2	EG3011	
03.1.2	EG3012	
03.1.2	EG3013	
03.1.2	EG3016	
03.1.2	EG3017	
03.1.2	EG3018	
03.1.2	EG3019	
03.1.2	EG3020	
03.1.2	EG3021	
03.1.2	EG3022	
03.1.2	EG3023	
03.1.2	EG3024	
03.1.2	EG3025	
03.1.2	EG3026	
03.1.2	EG3027	
03.1.2	EG3028	
03.1.2	EG3029	
03.1.2	EG3030	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
03.1.2	EG3034	
03.1.2	EG3035	
03.1.2	EG3036	
03.1.2	EG3037	
03.1.2	EG3038	
03.1.2	EG3039	
03.1.2	EG3040	
03.1.2	EG3041	
03.1.2	EG3042	
03.1.2	EG3043	
03.1.2	EG3101	
03.1.2	EG3102	
03.1.2	EG3103	
03.1.2	EG3104	
03.1.2	EG3201	
03.1.2	EG3202	
03.1.2	EG3203	
03.1.2	EG3205	
03.1.2	EG3206	
03.1.2	EG3207	
03.1.2	EG3208	
03.1.2	EG3209	
03.1.2	EG3210	
03.1.2	EG3212	
03.1.2	EG3213	
03.1.2	EG3214	
03.1.2	EG3215	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
03.1.2	EG3216	
03.1.2	EG3217	
03.1.2	EG3401	
03.1.2	EG3402	
03.1.2	EG3403	
03.1.2	EG3404	
03.1.3	EG3204	
03.1.3	EG3211	
03.1.3	EG3301	
03.1.3	EG3302	
03.1.3	EG3303	
03.1.3	EG3405	สิ่งของประกอบที่ใช้ในการตัดเย็บเสื้อผ้า
03.1.3	EG4207	
03.1.3	EG68	
03.1.4	EG3406	
03.1.4	EG3501	
03.1.4	EG3502	
03.2.1	EG3601	
03.2.1	EG3602	
03.2.1	EG3603	
03.2.1	EG3604	
03.2.1	EG3605	
03.2.1	EG3606	
03.2.1	EG3607	
03.2.1	EG3608	
03.2.1	EG3609	
03.2.1	EG3610	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
03.2.1	EG3611	
03.2.1	EG3612	
03.2.1	EG3613	
03.2.1	EG3614	
03.2.1	EG3615	
03.2.1	EG3702	
03.2.1	EG3704	
03.2.1	EG3706	
03.2.1	EG3707	
03.2.1	EG3801	ขึ้นส่วนรองเท้า ที่ครัวเรือนซื้อมาเพื่อซ่อมแซมด้วยตนเอง
03.2.1	EG3802	ขึ้นส่วนรองเท้าที่ครัวเรือนซื้อมาเพื่อซ่อมแซมด้วยตนเอง
03.2.1	EG3803	ขึ้นส่วนรองเท้าที่ครัวเรือนซื้อมาเพื่อซ่อมแซมด้วยตนเอง
03.2.2	EG3801	บริการซ่อมแซมรองเท้า (ค่าแรงและค่าวัสดุ)
03.2.2	EG3802	บริการซ่อมแซมรองเท้า (ค่าแรงและค่าวัสดุ)
03.2.2	EG3803	บริการซ่อมแซมรองเท้า (ค่าแรงและค่าวัสดุ)
03.2.2	EG3806	
04.1.1	EG0101	
04.1.1	EG0102	
04.1.2	EG0101	
04.1.2	EG0102	
04.2.1	EG0101	
04.2.1	EG0102	
04.2.2	EG0101	
04.2.2	EG0102	
04.3.1	EG0201	แผ่นยิปซัมที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0202	ไม้ และไม้อัดที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0203	ปูนซีเมนต์ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
04.3.1	EG0204	อิฐ คอนกรีตบล็อก อิฐมวลเบาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0205	กระเบื้องซ่อมหลังคาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0206	สังกะสีที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0207	กระเบื้องปูพื้นที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0209	สีทาบ้านที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0210	วัสดุสำหรับการบำรุงรักษาและการซ่อมแซมที่อยู่อาศัยอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0302	ท่อพีวีซีประปาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.1	EG0303	อุปกรณ์ระบบท่อน้ำประปาอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยเอง
04.3.2	EG0201	แผ่นยิปซัมที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0202	ไม้ และ ไม้อัดที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0203	ปูนซีเมนต์ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0204	อิฐ คอนกรีตบล็อก อิฐมวลเบา ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0205	กระเบื้องซ่อมหลังคาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0206	สังกะสีที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0207	กระเบื้องปูพื้นที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0209	สีทาบ้านที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0210	วัสดุสำหรับการบำรุงรักษาและการซ่อมแซมที่อยู่อาศัยอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0211	
04.3.2	EG0212	
04.3.2	EG0213	การบริการของช่างไม้ ช่างติดตั้งกระจก ช่างตกแต่ง ช่างขัดพื้น และอื่น ๆ
04.3.2	EG0302	ท่อพีวีซีประปาที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0303	อุปกรณ์ระบบท่อน้ำประปาอื่น ๆ ที่ซื้อมาซ่อมที่อยู่อาศัยโดยช่าง
04.3.2	EG0304	
04.3.2	EG0305	
04.3.2	EG0403	
04.4.1	EG2401	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
04.4.1	EG2402	
04.4.2	EG2708	
04.4.3	EG2710	การบริการจัดเก็บสิ่งปฏิกูล
04.4.4	EG2709	
04.4.4	EG28	การบริการของยาม
04.4.4	EG29	การบริการด้านการรักษาความปลอดภัย
04.5.1	EG18	
04.5.2	EG19	
04.5.2	EG20	
04.5.3	EG22	
04.5.4	EG21	
04.5.5		
05.1.1	EG0601	
05.1.1	EG0602	
05.1.1	EG0603	
05.1.1	EG0604	
05.1.1	EG0605	
05.1.2	EG1504	เสื่อพลาสติก เสื่อน้ำมัน
05.1.2	EG1506	พรมแบบแผ่น พรมแบบติดถาวร และสิ่งปูพื้นอื่นๆ (ยกเว้น แผ่นกันลื่นในห้องน้ำ เสื่อกกและพรมเช็ดเท้า)
05.1.3	EG1202	บริการซ่อมแซมเฟอร์นิเจอร์ และของตกแต่ง
05.1.3	EG1506	บริการซ่อมแซมสิ่งปูพื้น
05.2.0	EG1301	
05.2.0	EG1302	
05.2.0	EG1303	
05.2.0	EG1304	
05.2.0	EG1305	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
05.2.0	EG1306	
05.2.0	EG1307	
05.2.0	EG1401	
05.2.0	EG1402	
05.2.0	EG1403	
05.2.0	EG1501	
05.2.0	EG1502	
05.2.0	EG1503	
05.2.0	EG1504	เสื่อกก
05.2.0	EG1505	
05.2.0	EG1506	สิ่งทอที่ใช้ในครัวเรือนอื่น ๆ และการซ่อมแซมของดังกล่าว (ยกเว้นสิ่งปูพื้น พรม และผ้าปิดผนัง)
05.3.1	EG0701	เตาแก๊ส เตาหุงต้ม
05.3.1	EG0702	
05.3.1	EG0901	
05.3.1	EG0902	เครื่องกรองน้ำ
05.3.1	EG0903	
05.3.1	EG1001	
05.3.1	EG1002	
05.3.1	EG1101	
05.3.1	EG1104	เครื่องใช้ขนาดใหญ่ในครัวเรือน ทั้งที่ใช้ไฟฟ้าและไม่ใช้ไฟฟ้าอื่นๆ (ยกเว้นเครื่องใช้ที่เป็นส่วนหนึ่งของโครงสร้างของอาคาร)
05.3.2	EG0701	เตาไฟฟ้าขนาดเล็ก
05.3.2	EG0703	
05.3.2	EG0705	
05.3.2	EG0801	
05.3.2	EG0802	
05.3.2	EG1003	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
05.3.2	EG1102	
05.3.2	EG1104	เครื่องใช้ไฟฟ้าขนาดเล็กในครัวเรือนอื่นๆ (ยกเว้น ของใช้ในครัวเรือนขนาดเล็กที่ไม่ใช่ไฟฟ้าและเครื่องใช้ในห้องครัว)
05.3.3	EG1201	
05.3.3	EG1202	บริการซ่อมแซมเครื่องใช้ในครัวเรือน
05.4.0	EG0301	
05.4.0	EG0704	เตาถ่าน เตาอั้งโล่ ที่ใช้ในครัวเรือน
05.4.0	EG1103	
05.4.0	EG1601	
05.4.0	EG1602	
05.4.0	EG1603	
05.4.0	EG1604	
05.4.0	EG1605	
05.4.0	EG1606	
05.4.0	EG1701	
05.4.0	EG1702	
05.4.0	EG1703	
05.4.0	EG1704	
05.4.0	EG1705	
05.5.1	EG0902	ปั้มน้ำ
05.5.1	EG1202	การซ่อมแซมปั้มน้ำ และเครื่องมืออุปกรณ์ขนาดใหญ่
05.5.1	EG101	เครื่องมือและอุปกรณ์ทำสวนขนาดใหญ่
05.5.1	EG103	การซ่อมแซมเครื่องมือและอุปกรณ์ทำสวนขนาดใหญ่
05.5.2	EG0401	
05.5.2	EG0402	
05.5.2	EG0501	
05.5.2	EG0502	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
05.5.2	EG0503	
05.5.2	EG0504	
05.5.2	EG2301	
05.5.2	EG2302	
05.5.2	EG2303	
05.5.2	EG2306	อุปกรณ์เกี่ยวกับแสงสว่างอื่นๆ เช่น ตะเกียงเจ้าพายุ โคมไฟมือถือ และการซ่อมแซมสิ่งของดังกล่าว (ยกเว้นเทียนไข)
05.5.2	EG101	เครื่องมือขนาดเล็กและอุปกรณ์อื่น ๆ
05.5.2	EG103	การซ่อมแซมเครื่องมือและอุปกรณ์ทำสวนขนาดเล็ก
05.6.1	EG0208	
05.6.1	EG2304	
05.6.1	EG2306	เทียนไข
05.6.1	EG2501	
05.6.1	EG2502	
05.6.1	EG2503	
05.6.1	EG2601	
05.6.1	EG2602	
05.6.1	EG2603	
05.6.1	EG2604	
05.6.1	EG2605	
05.6.1	EG2606	
05.6.1	EG2701	
05.6.1	EG2702	
05.6.1	EG2703	
05.6.1	EG2704	
05.6.1	EG2705	
05.6.1	EG2706	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
05.6.1	EG2707	
05.6.1	EG2710	ผลิตภัณฑ์ทำความสะอาดและอุปกรณ์ทำความสะอาดอื่นๆ (ยกเว้นผลิตภัณฑ์พิเศษที่ใช้ทำความสะอาดและบำรุงรักษาเครื่องอุปกรณ์ขนส่ง และผลิตภัณฑ์เพื่อสุขอนามัยส่วนบุคคล)
05.6.1	EG3405	เข็มเย็บผ้า เข็มถักนิตติ้ง เข็มหมุด เข็มช้อนปลาย
05.6.1	EG3804	
05.6.2	EG28	คนครัว คนขับรถ พี่เลี้ยงเด็ก และการบริการงานบ้านและการบริการในครัวเรือนอื่นๆ
05.6.2	EG29	การบริการฝากเลี้ยงเด็ก
06.1.1	EG4701	
06.1.1	EG4702	
06.1.1	EG4703	
06.1.1	EG4704	
06.1.1	EG4705	
06.1.1	EG4706	
06.1.1	EG4707	
06.1.1	EG4708	
06.1.1	EG4709	
06.1.1	EG4710	
06.1.1	EG4711	
06.1.1	EG4712	
06.1.1	EG4713	
06.1.1	EG4714	
06.1.1	EG4715	
06.1.1	EG4716	
06.1.1	EG4717	
06.1.1	EG4718	
06.1.1	EG4719	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
06.1.1	EG4720	
06.1.1	EG4721	
06.1.1	EG4801	
06.1.1	EG4802	
06.1.1	EG4901	
06.1.1	EG50	
06.1.2	EG4902	
06.1.2	EG5101	
06.1.2	EG5102	
06.1.2	EG5103	ผลิตภัณฑ์ทางการแพทย์อื่น ๆ
06.1.3	EG5103	เครื่องมือและอุปกรณ์ที่ใช้ในการบำบัดรักษาโรค และการซ่อมแซมสิ่งของดังกล่าว
06.1.3	EG56	แว่นสายตา
06.2.1	EG4604	การเสริมความงามโดยแพทย์ (การศัลยกรรม โบท็อกซ์ ฯลฯ) ที่เป็นบริการผู้ป่วยนอก
06.2.1	EG5201	
06.2.1	EG5202	
06.2.1	EG5301	
06.2.1	EG5302	
06.2.1	EG5306	
06.2.1	EG5307	
06.2.1	EG5505	การบริการของแพทย์ด้านทันตกรรมจัดฟัน
06.2.1	EG57	
06.2.2	EG5501	
06.2.2	EG5502	
06.2.2	EG5503	
06.2.2	EG5504	
06.2.2	EG5505	บริการทางทันตกรรมอื่น ๆ

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
06.2.3	EG5203	
06.2.3	EG5204	
06.2.3	EG5205	
06.2.3	EG5303	
06.2.3	EG5304	
06.2.3	EG5305	
06.2.3	EG5308	
06.2.3	EG5309	
06.2.3	EG5310	
06.2.3	EG54	
06.2.3	EG56	บริการตรวจสายตา
06.3.0	EG4604	การเสริมความงามโดยแพทย์ (การศัลยกรรม โบท็อกซ์ ฯลฯ) ที่เป็นบริการผู้ป่วยใน
06.3.0	EG5801	
06.3.0	EG5802	
06.3.0	EG5803	
06.3.0	EG5804	
06.3.0	EG5805	
06.3.0	EG5806	
06.3.0	EG5901	
06.3.0	EG5902	
06.3.0	EG5903	
06.3.0	EG5904	
06.3.0	EG5905	
06.3.0	EG5906	
06.3.0	EG60	การจ้างพยาบาลพิเศษ
07.1.1	EG6101	
07.1.1	EG6102	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
07.1.1	EG6103	
07.1.1	EG6203	รถยนต์อื่นๆ (ยกเว้นรถสำหรับคนพิการ รถแวนที่ใช้ในการพักผ่อน และรถที่ใช้ในสนามกอล์ฟ)
07.1.2	EG6201	
07.1.2	EG6203	สกูตเตอร์ และรถจักรยานชนิดขับเคลื่อนด้วยเครื่องยนต์ รถพ่วงข้าง รถเล่นบนหิมะ และรถจักรยานยนต์อื่น ๆ
07.1.3	EG6202	
07.1.3	EG6203	รถจักรยานสามล้อ และรถลาก (ยกเว้น รถจักรยานและรถจักรยานสามล้อที่เป็นของเล่น)
07.1.4	EG6203	ยานพาหนะที่ใช้แรงงานสัตว์ลากจูง เพื่อการขนส่ง
07.2.1	EG63	อะไหล่และอุปกรณ์ตกแต่งสำหรับยานพาหนะ
07.2.1	EG6401	
07.2.1	EG6402	
07.2.1	EG6403	
07.2.1	EG6404	
07.2.1	EG6405	
07.2.2	EG65	
07.2.2	EG74	
07.2.2	EG7501	
07.2.2	EG7502	
07.2.2	EG7503	
07.2.2	EG7504	
07.2.2	EG76	
07.2.2	EG77	
07.2.2	EG78	
07.2.2	EG781	
07.2.2	EG782	
07.2.2	EG8003	น้ำมันเชื้อเพลิงในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
07.2.2	EG8004	น้ำมันเชื้อเพลิงในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
07.2.3	EG63	
07.2.3	EG66	
07.2.3	EG6901	
07.2.3	EG6902	
07.2.3	EG6903	
07.2.3	EG7001	
07.2.3	EG7002	
07.2.3	EG7003	
07.2.3	EG7004	
07.2.3	EG7009	การบำรุงรักษาและการซ่อมแซมอุปกรณ์ขนส่งส่วนบุคคล
07.2.4	EG6701	
07.2.4	EG6702	
07.2.4	EG6703	
07.2.4	EG6704	
07.2.4	EG7005	
07.2.4	EG7006	
07.2.4	EG7007	
07.2.4	EG7008	
07.2.4	EG7009	การบริการอื่น ๆ ที่เกี่ยวข้องกับอุปกรณ์ขนส่งส่วนบุคคล
07.3.1	EG60	การโดยสารทางรถไฟในการไปรักษาพยาบาล
07.3.1	EG7109	
07.3.1	EG7110	
07.3.1	EG7111	
07.3.1	EG7112	
07.3.1	EG7113	
07.3.1	EG7305	การขนส่งผู้โดยสารทางรถไฟอื่น ๆ

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
07.3.1	EG8003	การโดยสารทางรถไฟในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
07.3.1	EG8004	การโดยสารทางรถไฟในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
07.3.2	EG60	การโดยสารทางถนนในการไปรักษาพยาบาล
07.3.2	EG7101	
07.3.2	EG7102	
07.3.2	EG7103	
07.3.2	EG7104	
07.3.2	EG7105	
07.3.2	EG7106	
07.3.2	EG7107	
07.3.2	EG72	
07.3.2	EG7301	
07.3.2	EG7302	
07.3.2	EG7303	
07.3.2	EG7304	
07.3.2	EG7305	การโดยสารโดยรถสี่ล้อเล็ก และการขนส่งผู้โดยสารทางถนนอื่น ๆ
07.3.2	EG8003	การโดยสารทางถนนในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
07.3.2	EG8004	การโดยสารทางถนนในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
07.3.2	EF1208	บริการขนส่งอาหาร
07.3.3	EG60	การโดยสารทางอากาศในการไปรักษาพยาบาล
07.3.3	EG7114	
07.3.3	EG7305	การขนส่งผู้โดยสารทางอากาศอื่น ๆ
07.3.3	EG8003	การโดยสารทางอากาศในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
07.3.3	EG8004	การโดยสารทางอากาศในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
07.3.4	EG60	การโดยสารทางทะเลและทางน้ำภายในประเทศในการไปรักษาพยาบาล
07.3.4	EG7108	
07.3.4	EG7305	การขนส่งผู้โดยสารทางทะเลและทางน้ำภายในประเทศอื่น ๆ

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
07.3.4	EG8003	การโดยสารทางทะเลและทางน้ำภายในประเทศในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
07.3.5	EG60	การโดยสารตั้งแต่ 2 วิธีขึ้นไป ในการไปรักษาพยาบาล
07.3.5	EG7305	การโดยสารตั้งแต่ 2 วิธีขึ้นไป
07.3.5	EG8003	การโดยสารแบบผสมในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
07.3.5	EG8004	การโดยสารแบบผสมในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
07.3.6	EG7305	การโดยสารโดยสกายแล็บ และการบริการขนส่งอื่น ๆ
07.3.6	EG8003	การบริการขนส่งอื่น ๆ ในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
07.3.6	EG8004	การบริการขนส่งอื่น ๆ ในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
07.3.6	EG120	การบริการขนย้ายบ้าน
08.1.0	EG8701	
08.1.0	EG8702	
08.1.0	EG8703	
08.1.0	EG8704	
08.2.0	EG8401	เครื่องโทรศัพท์บ้าน
08.2.0	EG8402	
08.2.0	EG8403	
08.2.0	EG8404	
08.2.0	EG8405	
08.3.0	EG8401	การบริการติดตั้งเครื่องโทรศัพท์บ้าน
08.3.0	EG8501	
08.3.0	EG8502	
08.3.0	EG8503	
08.3.0	EG86	
09.1.1	EG9301	
09.1.1	EG9302	
09.1.1	EG9303	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
09.1.1	EG95	
09.1.1	EG10203	
09.1.2	EG94	
09.1.3	EG9601	
09.1.3	EG9602	
09.1.3	EG9603	
09.1.3	EG9605	เมาส์ อุปกรณ์แสดงภาพ ชุดโปรแกรมคอมพิวเตอร์สำเร็จรูป เครื่องคำนวณ เครื่องคำนวณชนิดพกพา เครื่องพิมพ์ดีด เครื่องประมวลผลคำ
09.1.4	EG9604	
09.1.4	EG10201	
09.1.4	EG10204	
09.1.4	EG10205	
09.1.5	EG98	การซ่อมแซมจากรับสัญญาณดาวเทียม โสตทัศนูปกรณ์ อุปกรณ์ถ่ายภาพ และเครื่องคอมพิวเตอร์และอุปกรณ์ที่เกี่ยวข้อง
09.2.1	EG6203	ยานพาหนะที่ซื้อเพื่อการนันทนาการกลางแจ้ง เช่น รถแวนที่ใช้ในการพักผ่อน เครื่องบิน เรือ ม้าและม้าพันธุ์เล็ก ยานพาหนะที่ใช้ม้าหรือม้าพันธุ์เล็กลากจูง
09.2.1	EG97	อุปกรณ์หลักในการเล่นเกมนอกบ้านและกีฬาที่เป็นสินค้าคงทน
09.2.2	EG98	เครื่องดนตรีและสินค้าคงทนที่สำคัญเพื่อการนันทนาการในร่ม
09.2.3	EG7009	บริการเก็บเรือ รถแวนที่ใช้ในการพักผ่อน บริการโรงเก็บเครื่องบินส่วนตัว บริการท่าจอดเรือ บริการรักษาสัตว์และบริการอื่น ๆ สำหรับม้าและม้าพันธุ์เล็ก ที่ซื้อมาเพื่อการนันทนาการ
09.2.3	EG98	การบำรุงรักษาและการซ่อมแซมสินค้าคงทนเพื่อการนันทนาการกลางแจ้ง เครื่องดนตรีและสินค้าคงทนเพื่อการนันทนาการในร่ม
09.3.1	EG82	
09.3.1	EG83	
09.3.1	EG99	
09.3.1	EG103	สิ่งจำเป็นที่ใช้ในการสะสมสะสมของสะสมอื่น ๆ เช่น เหรียญกษาปณ์ เหรียญรางวัล แร่ ตัวอย่างเกี่ยวกับสัตวศาสตร์และพฤกษศาสตร์ เครื่องมือและสิ่งของอื่น ๆ ที่สะสมเพื่องานอดิเรก

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
09.3.1	EG11001	
09.3.1	EG11002	
09.3.1	EG11003	
09.3.1	EG11004	
09.3.2	EG0704	เตาบาร์บีคิว เตาสำหรับปิ้งแรม
09.3.2	EG3701	
09.3.2	EG3703	
09.3.2	EG3705	
09.3.2	EG97	เครื่องอุปโภคภัณฑ์กีฬา การปิ้งแรม และการนันทนาการกลางแจ้งที่เป็นสินค้ากึ่งคงทน
09.3.2	EG98	การซ่อมอุปโภคภัณฑ์กีฬา การปิ้งแรม และการนันทนาการกลางแจ้งที่เป็นสินค้ากึ่งคงทน
09.3.3	EG101	สวน ต้นไม้ ดอกไม้ ทั้งธรรมชาติและประดิษฐ์ ค่าใช้จ่ายในการส่งดอกไม้และต้นไม้ (ยกเว้นอุปกรณ์และเครื่องมือทำสวน)
09.3.4	EG100	สัตว์เลี้ยง อาหารสัตว์เลี้ยง ผลิตภัณฑ์ที่ใช้เพื่อรักษาและการตัดแต่งขนสัตว์เลี้ยง
09.3.5	EG100	การบริการรักษาสัตว์ การตัดแต่งขน การให้อาหาร และการฝึก
09.4.1	EG91	การเรียนดนตรี เรียนเต้นรำ โดยผู้สอนอิสระ
09.4.1	EG104	การบริการด้านการกีฬา
09.4.1	EG105	การบริการสนามเด็กเล่นและสวนสนุก
09.4.1	EG10601	
09.4.1	EG10602	
09.4.1	EG10603	
09.4.1	EG10604	
09.4.1	EG107	การบริการสมาชิกสโมสร การเช่าอุปกรณ์กีฬาและอุปกรณ์ประกอบเพื่อการกีฬา การบริการของมัคคุเทศก์นำเที่ยว การบริการช่วยนำร่องเดินเรือ การเช่ารองเท้าที่ใช้เล่นกีฬาเฉพาะอย่าง
09.4.2	EG10202	
09.4.2	EG104	การบริการโรงพยาบาล โรงมหรสพ โรงโอเปร่า ศูนย์คอนเสิร์ต ศูนย์แสดงดนตรี การแสดงต่าง ๆ งานเทศกาล

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
09.4.2	EG105	การบริการสวนสัตว์ โบราณสถาน พิพิธภัณฑ์ อุทยานฯ
09.4.2	EG107	การเช่าเครื่องอุปกรณ์และอุปกรณ์ประกอบสำหรับงานด้านวัฒนธรรม การแพร่ภาพกระจายเสียงทางโทรทัศน์และวิทยุ การบริการของช่างภาพ และการบริการของนักดนตรี ตัวตลก นักแสดงเพื่อความบันเทิงส่วนบุคคล และการบริการด้านวัฒนธรรมอื่น ๆ
09.4.2	EG109	
09.4.3	EG118	
09.5.1	EG9001	
09.5.1	EG9006	หนังสือแผนที่ พจนานุกรม สารานุกรม
09.5.1	EG10805	หนังสือ นิตยสาร สมุดดิตรูปหรือข่าวสารที่ได้จากสิ่งพิมพ์ต่าง ๆ อัลบั้มสำหรับเด็ก การเช่าเล่มหนังสือ
09.5.2	EG10801	
09.5.2	EG10802	
09.5.2	EG10803	
09.5.2	EG10804	
09.5.2	EG10805	แมกกาซีน และนิตยสารอื่น ๆ
09.5.3	EG10805	สิ่งพิมพ์อื่น ๆ (ยกเว้น ไปรษณียบัตรและจดหมายอากาศ และสมุดแสตมป์)
09.5.4	EG9003	
09.5.4	EG9004	
09.5.4	EG9005	
09.5.4	EG9006	เครื่องเขียน และอุปกรณ์วาดภาพอื่น ๆ (ยกเว้นเครื่องคำนวณชนิดพกพา)
09.5.4	EG9605	หมึกและตลับหมึก
09.6.0	EG79	
09.6.0	EG8101	
09.6.0	EG8102	
10.1.0	EG8801	
10.1.0	EG8901	
10.2.0	EG8802	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
10.2.0	EG8902	
10.3.0	EG8803	การศึกษาระดับ ปวช.
10.3.0	EG8903	การศึกษาระดับ ปวช.
10.4.0	EG8803	การศึกษาระดับ ปวส.
10.4.0	EG8804	
10.4.0	EG8903	การศึกษาระดับ ปวส.
10.4.0	EG8904	
10.5.0	EG91	การเรียนพิเศษ การฝึกอบรมวิชาชีพ
11.1.1	EG8003	การบริการของภัตตาคาร คาเฟ่ ในการเดินทางท่องเที่ยวในประเทศ
11.1.1	EG8004	การบริการของภัตตาคาร คาเฟ่ ในการเดินทางท่องเที่ยวต่างประเทศ
11.1.1	EF1301	
11.1.1	EF1302	
11.1.1	EF1303	
11.1.1	EF1304	
11.1.1	EF1305	การบริการผลิตภัณฑ์อาหารและเครื่องดื่มที่บริโภคได้ทันทีโดยผู้ขายของ หาบเร่ เครื่องขายสินค้าแบบหยอดเหรียญอัตโนมัติ และที่คล้ายกันอื่น ๆ
11.1.1	EF1501	
11.1.1	EF1502	
11.1.1	EF1503	
11.1.1	EF1504	
11.1.2	EF1305	การบริการจัดอาหารของร้านอาหารในที่ทำงาน โรงเรียน และสถาบันการศึกษาอื่น ๆ (ยกเว้นอาหารและเครื่องดื่มที่จัดเตรียมไว้สำหรับผู้ป่วยในโรงพยาบาล)
11.2.0	EG8001	
11.2.0	EG8002	
12.1.1	EG4501	
12.1.1	EG4502	
12.1.1	EG4503	
12.1.1	EG4504	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
12.1.1	EG4505	
12.1.1	EG4506	
12.1.1	EG4507	
12.1.1	EG4508	
12.1.1	EG4509	
12.1.1	EG4601	
12.1.1	EG4602	
12.1.1	EG4603	
12.1.1	EG4604	การดูแลส่วนบุคคลอื่น ๆ (ยกเว้น สปาและการนวดที่เกี่ยวกับการแพทย์ และศูนย์ฟิตเนส)
12.1.2	EG4002	เครื่องโกนหนวด
12.1.2	EG4004	
12.1.2	EG4005	เครื่องใช้ไฟฟ้าสำหรับการดูแลส่วนบุคคลอื่น ๆ
12.1.2	EG44	การซ่อมแซมเครื่องใช้ไฟฟ้าสำหรับการดูแลส่วนบุคคล
12.1.3	EG3405	กรรไกร
12.1.3	EG3805	
12.1.3	EG3901	
12.1.3	EG3902	
12.1.3	EG3903	
12.1.3	EG3904	
12.1.3	EG3905	
12.1.3	EG3906	
12.1.3	EG3907	
12.1.3	EG3908	
12.1.3	EG3909	
12.1.3	EG3910	
12.1.3	EG4001	

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
12.1.3	EG4002	มีดโกน ใบมีดโกน
12.1.3	EG4003	
12.1.3	EG4005	เครื่องใช้ที่ไม่ใช้ไฟฟ้าสำหรับการดูแลส่วนบุคคลอื่น ๆ
12.1.3	EG4101	
12.1.3	EG4102	
12.1.3	EG4103	
12.1.3	EG4104	
12.1.3	EG4105	
12.1.3	EG4301	
12.1.3	EG4302	
12.1.3	EG4303	
12.1.3	EG4304	
12.1.3	EG4305	
12.2.0	EG4604	การบริการทางเพศ
12.3.1	EG4201	
12.3.1	EG4208	
12.3.1	EG4209	หินมีค่าและโลหะมีค่า เครื่องเพชรพลอยและรูปพรรณประดับที่เป็นของเทียม นาฬิกาชนิดคล็อก นาฬิกาชนิดวอตซ์ นาฬิกาจับเวลา นาฬิกาปลุก นาฬิกาพก สำหรับเดินทาง
12.3.1	EG44	การซ่อมแซมเครื่องเพชรพลอยและรูปพรรณ นาฬิกาชนิดคล็อกและชนิดวอตซ์
12.3.2	EG2305	
12.3.2	EG4202	
12.3.2	EG4203	
12.3.2	EG4204	
12.3.2	EG4205	
12.3.2	EG4206	
12.3.2	EG4209	ของใช้ส่วนตัวอื่นๆ ที่เป็นสินค้ากึ่งคงทน (ยกเว้น เฟอร์นิเจอร์สำหรับเด็ก กระเป๋าผ้า และขวดนม)

COICOP	สศส. 58	คำอธิบายเพิ่มเติม
12.3.2	EG44	การซ่อมแซมของใช้ส่วนตัวที่เป็นสินค้ากึ่งคงทนอื่น ๆ
12.3.2	EG9002	
12.4.0	EG114	
12.4.0	EG115	
12.5.1	EG11704	
12.5.2	EG11706	การประกันภัยที่เกี่ยวข้องกับที่อยู่อาศัย
12.5.3	EG11706	การประกันภัยที่เกี่ยวข้องกับสุขภาพ
12.5.4	EG11702	
12.5.4	EG11703	
12.5.5	EG11701	
12.5.5	EG11705	
12.5.5	EG11706	การประกันอื่น ๆ
12.6.1	EG119	
12.6.1	EG120	การวัดมูลค่าของการบริการเป็นตัวกลางทางการเงินโดยอ้อม
12.6.2	EG11202	ค่าบริการทางการเงิน
12.6.2	EG11706	ค่าใช้จ่ายในการจัดการกองทุนบำเหน็จ บำนาญของเอกชน
12.6.2	EG120	การบริการด้านการเงินอื่น ๆ ซึ่งมีได้จัดประเภทไว้ที่อื่น
12.7.0	EG60	ค่าใช้จ่ายของคนเฝ้าไข้
12.7.0	EG9201	
12.7.0	EG9202	
12.7.0	EG111	
12.7.0	EG11202	ค่าธรรมเนียมสำหรับการบริการทางกฎหมาย และเอกสารทางราชการ (ยกเว้น ภาษีเงินได้)
12.7.0	EG113	
12.7.0	EG120	การบริการอื่น ๆ ซึ่งมีได้จัดประเภทไว้ในที่อื่น

ภาคผนวก ก

Classification of Individual Consumption According to Purpose
(COICOP) 1999

Classification of Individual Consumption According to Purpose (COICOP) 1999

BREAKDOWN BY DIVISION AND GROUP

01 - 12 INDIVIDUAL CONSUMPTION EXPENDITURE OF HOUSEHOLDS

01 FOOD AND NON-ALCOHOLIC BEVERAGES

01.1 FOOD

01.2 NON-ALCOHOLIC BEVERAGES

02 ALCOHOLIC BEVERAGES, TOBACCO AND NARCOTICS

02.1 ALCOHOLIC BEVERAGES

02.2 TOBACCO

02.3 NARCOTICS

03 CLOTHING AND FOOTWEAR

03.1 CLOTHING

03.2 FOOTWEAR

04 HOUSING, WATER, ELECTRICITY, GAS AND OTHER FUELS

04.1 ACTUAL RENTALS FOR HOUSING

04.2 IMPUTED RENTALS FOR HOUSING

04.3 MAINTENANCE AND REPAIR OF THE DWELLING

04.4 WATER SUPPLY AND MISCELLANEOUS SERVICES RELATING TO THE DWELLING

04.5 ELECTRICITY, GAS AND OTHER FUELS

05 FURNISHINGS, HOUSEHOLD EQUIPMENT AND ROUTINE HOUSEHOLD MAINTENANCE

05.1 FURNITURE AND FURNISHINGS, CARPETS AND OTHER FLOOR COVERINGS

05.2 HOUSEHOLD TEXTILES

05.3 HOUSEHOLD APPLIANCES

05.4 GLASSWARE, TABLEWARE AND HOUSEHOLD UTENSILS

05.5 TOOLS AND EQUIPMENT FOR HOUSE AND GARDEN

05.6 GOODS AND SERVICES FOR ROUTINE HOUSEHOLD MAINTENANCE

06 HEALTH

06.1 MEDICAL PRODUCTS, APPLIANCES AND EQUIPMENT

- 06.2 OUTPATIENT SERVICES
- 06.3 HOSPITAL SERVICES
- 07 TRANSPORT**
 - 07.1 PURCHASE OF VEHICLES
 - 07.2 OPERATION OF PERSONAL TRANSPORT EQUIPMENT
 - 07.3 TRANSPORT SERVICES
- 08 COMMUNICATION**
 - 08.1 POSTAL SERVICES
 - 08.2 TELEPHONE AND TELEFAX EQUIPMENT
 - 08.3 TELEPHONE AND TELEFAX SERVICES
- 09 RECREATION AND CULTURE**
 - 09.1 AUDIO-VISUAL, PHOTOGRAPHIC AND INFORMATION PROCESSING EQUIPMENT
 - 09.2 OTHER MAJOR DURABLES FOR RECREATION AND CULTURE
 - 09.3 OTHER RECREATIONAL ITEMS AND EQUIPMENT, GARDENS AND PETS
 - 09.4 RECREATIONAL AND CULTURAL SERVICES
 - 09.5 NEWSPAPERS, BOOKS AND STATIONERY
 - 09.6 PACKAGE HOLIDAYS
- 10 EDUCATION**
 - 10.1 PRE-PRIMARY AND PRIMARY EDUCATION
 - 10.2 SECONDARY EDUCATION
 - 10.3 POST-SECONDARY NON-TERTIARY EDUCATION
 - 10.4 TERTIARY EDUCATION
 - 10.5 EDUCATION NOT DEFINABLE BY LEVEL
- 11 RESTAURANTS AND HOTELS**
 - 11.1 CATERING SERVICES
 - 11.2 ACCOMMODATION SERVICES
- 12 MISCELLANEOUS GOODS AND SERVICES**
 - 12.1 PERSONAL CARE
 - 12.2 PROSTITUTION
 - 12.3 PERSONAL EFFECTS N.E.C.
 - 12.4 SOCIAL PROTECTION
 - 12.5 INSURANCE
 - 12.6 FINANCIAL SERVICES N.E.C.

- 12.7 OTHER SERVICES N.E.C.
- 13 INDIVIDUAL CONSUMPTION EXPENDITURE OF NON-PROFIT INSTITUTIONS SERVING HOUSEHOLDS (NPISHs)**
 - 13.1 HOUSING
 - 13.2 HEALTH
 - 13.3 RECREATION AND CULTURE
 - 13.4 EDUCATION
 - 13.5 SOCIAL PROTECTION
 - 13.6 OTHER SERVICES
- 14 INDIVIDUAL CONSUMPTION EXPENDITURE OF GENERAL GOVERNMENT**
 - 14.1 HOUSING
 - 14.2 HEALTH
 - 14.3 RECREATION AND CULTURE
 - 14.4 EDUCATION
 - 14.5 SOCIAL PROTECTION

STRUCTURE AND EXPLANATORY NOTES

01 FOOD AND NON-ALCOHOLIC BEVERAGES

01.1 FOOD

The food products classified here are those purchased for consumption at home. The group excludes: food products sold for immediate consumption away from the home by hotels, restaurants, cafés, bars, kiosks, street vendors, automatic vending machines, etc. (11.1.1); cooked dishes prepared by restaurants for consumption off their premises (11.1.1); cooked dishes prepared by catering contractors whether collected by the customer or delivered to the customer's home (11.1.1); and products sold specifically as pet foods (09.3.4).

01.1.1 Bread and cereals (ND)

- Rice in all forms;
- maize, wheat, barley, oats, rye and other cereals in the form of grain, flour or meal;
- bread and other bakery products (crispbread, rusks, toasted bread, biscuits, gingerbread, wafers, waffles, crumpets, muffins, croissants, cakes, tarts, pies, quiches, pizzas, etc.);

- mixes and doughs for the preparation of bakery products;
- pasta products in all forms; couscous;
- cereal preparations (cornflakes, oatflakes, etc.) and other cereal products (malt, maltflour, malt extract, potato starch, tapioca, sago and other starches).

Includes: farinaceous-based products prepared with meat, fish, seafood, cheese, vegetables or fruit.

Excludes: meat pies (01.1.2); fish pies (01.1.3); sweetcorn (01.1.7).

01.1.2 Meat (ND)

- Fresh, chilled or frozen meat of:
 - bovine animals, swine, sheep and goat;
 - horse, mule, donkey, camel and the like;
 - poultry (chicken, duck, goose, turkey, guinea fowl);
 - hare, rabbit and game (antelope, deer, boar, pheasant, grouse, pigeon, quail, etc.);
- fresh, chilled or frozen edible offal;
- dried, salted or smoked meat and edible offal (sausages, salami, bacon, ham, pâté, etc.);
- other preserved or processed meat and meat-based preparations (canned meat, meat extracts, meat juices, meat pies, etc.).

Includes: meat and edible offal of marine mammals (seals, walruses, whales, etc.) and exotic animals (kangaroo, ostrich, alligator, etc.); animals and poultry purchased live for consumption as food.

Excludes: land and sea snails (01.1.3); lard and other edible animal fats (01.1.5); soups, broths and stocks containing meat (01.1.9).

01.1.3 Fish and seafood (ND)

- Fresh, chilled or frozen fish;
- fresh, chilled or frozen seafood (crustaceans, molluscs and other shellfish, sea snails);
- dried, smoked or salted fish and seafood;
- other preserved or processed fish and seafood and fish and seafood-based preparations (canned fish and seafood, caviar and other hard roes, fish pies, etc.).

Includes: land crabs, land snails and frogs; fish and seafood purchased live for consumption as food.

Excludes: soups, broths and stocks containing fish and seafood (01.1.9).

01.1.4 *Milk, cheese and eggs (ND)*

- Raw milk; pasteurized or sterilized milk;
- condensed, evaporated or powdered milk;
- yoghurt, cream, milk-based desserts, milk-based beverages and other similar milk-based products;
- cheese and curd;
- eggs and egg products made wholly from eggs.

Includes: milk, cream and yoghurt containing sugar, cocoa, fruit or flavourings; dairy products not based on milk such as soya milk.

Excludes: butter and butter products (01.1.5).

01.1.5 *Oils and fats (ND)*

- Butter and butter products (butter oil, ghee, etc.);
- margarine (including “diet” margarine) and other vegetable fats (including peanut butter);
- edible oils (olive oil, corn oil, sunflower-seed oil, cottonseed oil, soybean oil, groundnut oil, walnut oil, etc.);
- edible animal fats (lard, etc.).

Excludes: cod or halibut liver oil (06.1.1).

01.1.6 *Fruit (ND)*

- Fresh, chilled or frozen fruit;
- dried fruit, fruit peel, fruit kernels, nuts and edible seeds;
- preserved fruit and fruit-based products.

Includes: melons and water melons.

Excludes: vegetables cultivated for their fruit such as aubergines, cucumbers and tomatoes (01.1.7); jams, marmalades, compotes, jellies, fruit purées and pastes (01.1.8); parts of plants preserved in sugar (01.1.8); fruit juices and syrups (01.2.2).

01.1.7 *Vegetables (ND)*

- Fresh, chilled, frozen or dried vegetables cultivated for their leaves or stalks (asparagus, broccoli, cauliflower, endives, fennel, spinach, etc.), for their fruit (aubergines, cucumbers, courgettes, green peppers, pumpkins, tomatoes, etc.), and for their roots (beetroots, carrots, onions, parsnips, radishes, turnips, etc.);
- fresh or chilled potatoes and other tuber vegetables (manioc, arrowroot, cassava, sweetpotatoes, etc.);
- preserved or processed vegetables and vegetable-based products;
- products of tuber vegetables (flours, meals, flakes, purées, chips and crisps) including frozen preparations such as chipped potatoes.

Includes: olives; garlic; pulses; sweetcorn; sea fennel and other edible seaweed; mushrooms and other edible fungi.

Excludes: potato starch, tapioca, sago and other starches (01.1.1); soups, broths and stocks containing vegetables (01.1.9); culinary herbs (parsley, rosemary, thyme, etc.) and spices (pepper, pimento, ginger, etc.) (01.1.9); vegetable juices (01.2.2).

01.1.8 *Sugar, jam, honey, chocolate and confectionery (ND)*

- Cane or beet sugar, unrefined or refined, powdered, crystallized or in lumps;
- jams, marmalades, compotes, jellies, fruit purées and pastes, natural and artificial honey, maple syrup, molasses and parts of plants preserved in sugar;
- chocolate in bars or slabs, chewing gum, sweets, toffees, pastilles and other confectionery products;
- cocoa-based foods and cocoa-based dessert preparations;
- edible ice, ice cream and sorbet.

Includes: artificial sugar substitutes.

Excludes: cocoa and chocolate-based powder (01.2.1).

01.1.9 *Food products n.e.c. (ND)*

- Salt, spices (pepper, pimento, ginger, etc.), culinary herbs (parsley, rosemary, thyme, etc.), sauces, condiments, seasonings (mustard, mayonnaise, ketchup, soy sauce, etc.), vinegar;
- prepared baking powders, baker's yeast, dessert preparations, soups, broths, stocks, culinary ingredients, etc.;

- homogenized baby food and dietary preparations irrespective of the composition.

Excludes: milk-based desserts (01.1.4); soya milk (01.1.4); artificial sugar substitutes (01.1.8); cocoa-based dessert preparations (01.1.8).

01.2 **NON-ALCOHOLIC BEVERAGES**

The non-alcoholic beverages classified here are those purchased for consumption at home. The group excludes non-alcoholic beverages sold for immediate consumption away from the home by hotels, restaurants, cafés, bars, kiosks, street vendors, automatic vending machines, etc. (11.1.1).

01.2.1 **Coffee, tea and cocoa (ND)**

- Coffee, whether or not decaffeinated, roasted or ground, including instant coffee;
- tea, maté and other plant products for infusions;
- cocoa, whether or not sweetened, and chocolate-based powder.

Includes: cocoa-based beverage preparations; coffee and tea substitutes; extracts and essences of coffee and tea.

Excludes: chocolate in bars or slabs (01.1.8); cocoa-based food and cocoa-based dessert preparations (01.1.8).

01.2.2 **Mineral waters, soft drinks, fruit and vegetable juices (ND)**

- Mineral or spring waters; all drinking water sold in containers;
- soft drinks such as sodas, lemonades and colas;
- fruit and vegetable juices;
- syrups and concentrates for the preparation of beverages.

Excludes: non-alcoholic beverages which are generally alcoholic such as non-alcoholic beer (02.1).

02 **ALCOHOLIC BEVERAGES, TOBACCO AND NARCOTICS**

02.1 **ALCOHOLIC BEVERAGES**

The alcoholic beverages classified here are those purchased for consumption at home. The group excludes alcoholic beverages sold for immediate consumption away from the home by hotels, restaurants, cafés, bars, kiosks, street vendors, automatic vending machines, etc. (11.1.1).

The beverages classified here include low or non-alcoholic beverages which are generally alcoholic such as non-alcoholic beer.

02.1.1 Spirits (ND)

- Eaux-de-vie, liqueurs and other spirits.

Includes: mead; aperitifs other than wine-based aperitifs (02.1.2).

02.1.2 Wine (ND)

- Wine, cider and perry, including sake;
- wine-based aperitifs, fortified wines, champagne and other sparkling wines.

02.1.3 Beer (ND)

- All kinds of beer such as ale, lager and porter.

Includes: low-alcoholic beer and non-alcoholic beer; shandy.

02.2 TOBACCO

This group covers all purchases of tobacco by households, including purchases of tobacco in restaurants, cafés, bars, service stations, etc.

02.2.0 Tobacco (ND)

- Cigarettes; cigarette tobacco and cigarette papers;
- cigars, pipe tobacco, chewing tobacco or snuff.

Excludes: other smokers' articles (12.3.2).

02.3 NARCOTICS

02.3.0 Narcotics (ND)

- Marijuana, opium, cocaine and their derivatives;
- other vegetable-based narcotics such as cola nuts, betel leaves and betel nuts;
- other narcotics including chemicals and man-made drugs.

03 CLOTHING AND FOOTWEAR

03.1 CLOTHING

03.1.1 Clothing materials (SD)

- Clothing materials of natural fibres, of man-made fibres and of their mixtures.

Excludes: furnishing fabrics (05.2.0).

03.1.2 *Garments (SD)*

- Garments for men, women, children (3 to 13 years) and infants (0 to 2 years), either ready-to-wear or made-to-measure, in all materials (including leather, furs, plastics and rubber), for everyday wear, for sport or for work:
 - capes, overcoats, raincoats, anoraks, parkas, blousons, jackets, trousers, waistcoats, suits, costumes, dresses, skirts, etc.;
 - shirts, blouses, pullovers, sweaters, cardigans, shorts, swimsuits, tracksuits, joggingsuits, sweatshirts, T-shirts, leotards, etc.;
 - vests, underpants, socks, stockings, tights, petticoats, brassières, knickers, slips, girdles, corsets, body stockings, etc.;
 - pyjamas, nightshirts, nightdresses, housecoats, dressing gowns, bathrobes, etc.;
 - baby clothes and babies' booties made of fabric.

Excludes: articles of medical hosiery such as elasticated stockings (06.1.2); babies' napkins (12.1.3).

03.1.3 *Other articles of clothing and clothing accessories (SD)*

- Ties, handkerchiefs, scarves, squares, gloves, mittens, muffs, belts, braces, aprons, smocks, bibs, sleeve protectors, hats, caps, berets, bonnets, etc.;
- sewing threads, knitting yarns and accessories for making clothing such as buckles, buttons, press studs, zip fasteners, ribbons, laces, trimmings, etc.

Includes: gardening gloves and working gloves; crash helmets for motorcycles and bicycles.

Excludes: gloves and other articles made of rubber (05.6.1); pins, safety pins, sewing needles, knitting needles, thimbles (05.6.1); protective headgear for sports (09.3.2); other protective gear for sports such as life jackets, boxing gloves, body padding, belts, supports, etc. (09.3.2); paper handkerchiefs (12.1.3); watches, jewellery, cuff links, tiepins (12.3.1); walking sticks and canes, umbrellas and parasols, fans, keyrings (12.3.2).

03.1.4 *Cleaning, repair and hire of clothing (S)*

- Dry-cleaning, laundering and dyeing of garments;
- darning, mending, repair and altering of garments;
- hire of garments.

Includes: total value of the repair service (that is, both the cost of labour and the cost of materials are covered).

Excludes: materials, threads, accessories, etc. purchased by households with the intention of undertaking the repairs themselves (03.1.1) or (03.1.3); repair of household linen and other household textiles (05.2.0); dry-cleaning, laundering, dyeing and hiring of household linen and other household textiles (05.6.2).

03.2 *FOOTWEAR*

03.2.1 *Shoes and other footwear (SD)*

- All footwear for men, women, children (3 to 13 years) and infants (0 to 2 years)
including sports footwear suitable for everyday or leisure wear (shoes for jogging, cross-training, tennis, basket ball, boating, etc.).

Includes: gaiters, leggings and similar articles; shoelaces; parts of footwear, such as heels, soles, etc., purchased by households with the intention of repairing footwear themselves.

Excludes: babies' booties made of fabric (03.1.2); shoe-trees, shoehorns and polishes, creams and other shoe-cleaning articles (05.6.1); orthopaedic footwear (06.1.3); game-specific footwear (ski boots, football boots, golfing shoes and other such footwear fitted with ice-skates, rollers, spikes, studs, etc.) (09.3.2); shin-guards, cricket pads and other such protective apparel for sport (09.3.2).

03.2.2 *Repair and hire of footwear (S)*

- Repair of footwear; shoe-cleaning services;
- hire of footwear.

Includes: total value of the repair service (that is, both the cost of labour and the cost of materials are covered).

Excludes: parts of footwear, such as heels, soles, etc., purchased by households with the intention of undertaking the repair themselves (03.2.1); polishes, creams and other shoe-cleaning articles (05.6.1); repair (09.3.2) or hire (09.4.1) of game-specific footwear (ski boots, football boots, golfing shoes and other such footwear fitted with ice-skates, rollers, spikes, studs, etc.).

04 HOUSING, WATER, ELECTRICITY, GAS AND OTHER FUELS

04.1 ACTUAL RENTALS FOR HOUSING

Rentals normally include payment for the use of the land on which the property stands, the dwelling occupied, the fixtures and fittings for heating, plumbing, lighting, etc., and, in the case of a dwelling let furnished, the furniture.

Rentals also include payment for the use of a garage to provide parking in connection with the dwelling. The garage does not have to be physically contiguous to the dwelling; nor does it have to be leased from the same landlord.

Rentals do not include payment for the use of garages or parking spaces not providing parking in connection with the dwelling (07.2.4). Nor do they include charges for water supply (04.4.1), refuse collection (04.4.2) and sewage collection (04.4.3); co-proprietor charges for caretaking, gardening, stairwell cleaning, heating and lighting, maintenance of lifts and refuse disposal chutes, etc. in multioccupied buildings (04.4.4); charges for electricity (04.5.1) and gas (04.5.2); charges for heating and hot water supplied by district heating plants (04.5.5).

04.1.1 Actual rentals paid by tenants (S)

– Rentals actually paid by tenants or subtenants occupying unfurnished or furnished premises as their main residence.

Includes: payments by households occupying a room in a hotel or boarding house as their main residence.

Excludes: accommodation services of educational establishments and hostels (11.2.0) and of retirement homes for elderly persons (12.4.0).

04.1.2 Other actual rentals (S)

– Rentals actually paid for secondary residences.

Excludes: accommodation services of holiday villages and holiday centres (11.2.0).

04.2 IMPUTED RENTALS FOR HOUSING

For coverage see note to (04.1) above.

04.2.1 Imputed rentals of owner-occupiers (S)

– Imputed rentals of owners occupying their main residence.

04.2.2 Other imputed rentals (S)

- Imputed rentals for secondary residences;
- imputed rentals of households paying a reduced rental or housed free.

04.3 MAINTENANCE AND REPAIR OF THE DWELLING

Maintenance and repair of dwellings are distinguished by two features: first, they are activities that have to be undertaken regularly in order to maintain the dwelling in good working order; second, they do not change the dwelling's performance, capacity or expected service life.

There are two types of maintenance and repair of dwellings: those which are minor, such as interior decoration and repairs to fittings, and which are commonly carried out by both tenants and owners; and those which are major, such as replastering walls or repairing roofs, and which are carried out by owners only.

Only expenditures which tenants and owner-occupiers incur on materials and services for minor maintenance and repair are part of individual consumption expenditure of households. Expenditures which owner-occupiers incur on materials and services for major maintenance and repair are not part of individual consumption expenditure of households.

Purchases of materials made by tenants or owner-occupiers with the intention of undertaking the maintenance or repair themselves should be shown under (04.3.1). If tenants or owner-occupiers pay an enterprise to carry out the maintenance or repair, the total value of the service, including the costs of the materials used, should be shown under (04.3.2).

04.3.1 *Materials for the maintenance and repair of the dwelling (ND)*

- Products and materials, such as paints and varnishes, renderings, wallpapers, fabric wall coverings, window panes, plaster, cement, putty, wallpaper pastes, etc., purchased for minor maintenance and repair of the dwelling.

Includes: small plumbing items (pipes, taps, joints, etc.), surfacing materials (floorboards, ceramic tiles, etc.) and brushes and scrapers for paint, varnish and wallpaper.

Excludes: fitted carpets and linoleum (05.1.2); hand tools, door fittings, power sockets, wiring flex and lamp bulbs (05.5.2); brooms, scrubbing brushes, dusting brushes and cleaning products (05.6.1); products, materials and fixtures used for major maintenance and repair (intermediate consumption) or for extension and conversion of the dwelling (capital formation).

04.3.2 *Services for the maintenance and repair of the dwelling (S)*

- Services of plumbers, electricians, carpenters, glaziers, painters, decorators, floor polishers, etc. engaged for minor maintenance and repair of the dwelling.

Includes: total value of the service (that is, both the cost of labour and the cost of materials are covered).

Excludes: separate purchases of materials made by households with the intention of undertaking the maintenance or repair themselves (04.3.1); services engaged for major maintenance and repair (intermediate consumption) or for extension and conversion of the dwelling (capital formation).

04.4 *WATER SUPPLY AND MISCELLANEOUS SERVICES RELATING TO THE DWELLING*

04.4.1 *Water supply (ND)*

- Water supply.

Includes: associated expenditure such as hire of meters, reading of meters, standing charges, etc.

Excludes: drinking water sold in bottles or containers (01.2.2); hot water or steam purchased from district heating plants (04.5.5).

04.4.2 Refuse collection (S)

- Refuse collection and disposal.

04.4.3 Sewage collection (S)

- Sewage collection and disposal.

04.4.4 Other services relating to the dwelling n.e.c. (S)

- Co-proprietor charges for caretaking, gardening, stairwell cleaning, heating and lighting, maintenance of lifts and refuse disposal chutes, etc. in multi-occupied buildings;
- security services;
- snow removal and chimney sweeping.

Excludes: household services such as window cleaning, disinfecting, fumigation and pest extermination (05.6.2); bodyguards (12.7.0).

04.5 ELECTRICITY, GAS AND OTHER FUELS

04.5.1 Electricity (ND)

- Electricity.

Includes: associated expenditure such as hire of meters, reading of meters, standing charges, etc.

04.5.2 Gas (ND)

- Town gas and natural gas;
- liquefied hydrocarbons (butane, propane, etc.).

Includes: associated expenditure such as hire of meters, reading of meters, storage containers, standing charges, etc.

04.5.3 Liquid fuels (ND)

- Domestic heating and lighting oils.

04.5.4 Solid fuels (ND)

- Coal, coke, briquettes, firewood, charcoal, peat and the like.

04.5.5 Heat energy (ND)

- Hot water and steam purchased from district heating plants.

Includes: associated expenditure such as hire of meters, reading of meters, standing charges, etc.; ice used for cooling and refrigeration purposes.

05 FURNISHINGS, HOUSEHOLD EQUIPMENT AND ROUTINE HOUSEHOLD MAINTENANCE

05.1 FURNITURE AND FURNISHINGS, CARPETS AND OTHER FLOOR COVERINGS

05.1.1 Furniture and furnishings (D)

- Beds, sofas, couches, tables, chairs, cupboards, chests of drawers and bookshelves;
- lighting equipment such as ceiling lights, standard lamps, globe lights and bedside lamps;
- pictures, sculptures, engravings, tapestries and other art objects including reproductions of works of art and other ornaments;
- screens, folding partitions and other furniture and fixtures.

Includes: delivery and installation when applicable; base mattresses, mattresses, tatamis; bathroom cabinets; baby furniture such as cradles, high chairs and playpens; blinds; camping and garden furniture; mirrors, candleholders and candlesticks.

Excludes: bedding and sunshades (05.2.0); safes (05.3.1); ornamental glass and ceramic articles (05.4.0); clocks (12.3.1); wall thermometers and barometers (12.3.2); carrycots and pushchairs (12.3.2); works of art and antique furniture acquired primarily as stores of value (capital formation).

05.1.2 Carpets and other floor coverings (D)

- Loose carpets, fitted carpets, linoleum and other such floor coverings.

Includes: laying of floor coverings.

Excludes: bathroom mats, rush mats and doormats (05.2.0); antique floor coverings acquired primarily as stores of value (capital formation).

05.1.3 Repair of furniture, furnishings and floor coverings (S)

- Repair of furniture, furnishings and floor coverings.

Includes: total value of the service (that is, both the cost of labour and the cost of materials are covered); restoration of works of art, antique furniture and antique floor coverings other than those acquired primarily as stores of value (capital formation).

Excludes: separate purchases of materials made by households with the intention of undertaking the repair themselves (05.1.1) or (05.1.2); dry-cleaning of carpets (05.6.2).

05.2 HOUSEHOLD TEXTILES

05.2.0 Household textiles (SD)

- Furnishing fabrics, curtain material, curtains, double curtains, awnings, door curtains and fabric blinds;
- bedding such as futons, pillows, bolsters and hammocks;
- bedlinen such as sheets, pillowcases, blankets, travelling rugs, plaids, eiderdowns, counterpanes and mosquito nets;
- table linen and bathroom linen such as tablecloths, table napkins, towels and face cloths;
- other household textiles such as shopping bags, laundry bags, shoe bags, covers for clothes and furniture, flags, sunshades, etc.;
- repair of such articles.

Includes: cloth bought by the piece; oilcloth; bathroom mats, rush mats and doormats.

Excludes: fabric wall coverings (04.3.1); tapestries (05.1.1); floor coverings such as carpets and fitted carpets (05.1.2); electric blankets (05.3.2); covers for motor cars, motorcycles, etc. (07.2.1); air mattresses and sleeping bags (09.3.2).

05.3 HOUSEHOLD APPLIANCES

05.3.1 Major household appliances whether electric or not (D)

- Refrigerators, freezers and fridge-freezers;
- washing machines, dryers, drying cabinets, dishwashers, ironing and pressing machines;
- cookers, spit roasters, hobs, ranges, ovens and microwave ovens;
- air-conditioners, humidifiers, space heaters, water heaters, ventilators and extractor hoods;
- vacuum cleaners, steam-cleaning machines, carpet shampooing machines and machines for scrubbing, waxing and polishing floors;

- other major household appliances such as safes, sewing machines, knitting machines, water softeners, etc.

Includes: delivery and installation of the appliances when applicable.

Excludes: such appliances that are built into the structure of the building (capital formation).

05.3.2 Small electric household appliances (SD)

- Coffee mills, coffee-makers, juice extractors, can-openers, food mixers, deep fryers, meat grills, knives, toasters, ice cream makers, sorbet makers, yoghurt makers, hotplates, irons, kettles, fans, electric blankets, etc.

Excludes: small non-electric household articles and kitchen utensils (05.4.0); household scales (05.4.0); personal weighing machines and baby scales (12.1.3).

05.3.3 Repair of household appliances (S)

- Repair of household appliances.

Includes: total value of the service (that is, both the cost of labour and the cost of materials are covered); charges for the leasing or rental of major household appliances.

Excludes: separate purchases of materials made by households with the intention of undertaking the repair themselves (05.3.1) or (05.3.2).

05.4 GLASSWARE, TABLEWARE AND HOUSEHOLD UTENSILS

05.4.0 Glassware, tableware and household utensils (SD)

- Glassware, crystal ware, ceramic ware and china ware of the kind used for table, kitchen, bathroom, toilet, office and indoor decoration;
- cutlery, flatware and silverware;
- non-electric kitchen utensils of all materials such as saucepans, stewpots, pressure cookers, frying pans, coffee mills, purée makers, mincers, hotplates, household scales and other such mechanical devices;
- non-electric household articles of all materials such as containers for bread, coffee, spices, etc., waste bins, waste-paper baskets, laundry baskets, portable money boxes and strongboxes, towel rails, bottle racks,

irons and ironing boards, letter boxes, feeding bottles, thermos flasks and iceboxes;

- repair of such articles.

Excludes: lighting equipment (05.1.1); electric household appliances (05.3.1) or (05.3.2); cardboard tableware (05.6.1); personal weighing machines and baby scales (12.1.3); ashtrays (12.3.2).

05.5 TOOLS AND EQUIPMENT FOR HOUSE AND GARDEN

05.5.1 Major tools and equipment (D)

- Motorized tools and equipment such as electric drills, saws, sanders and hedge cutters, garden tractors, lawnmowers, cultivators, chainsaws and water pumps;
- repair of such articles.

Includes: charges for the leasing or rental of do-it-yourself machinery and equipment.

05.5.2 Small tools and miscellaneous accessories (SD)

- Hand tools such as saws, hammers, screwdrivers, wrenches, spanners, pliers, trimming knives, rasps and files;
- garden tools such as wheelbarrows, watering cans, hoses, spades, shovels, rakes, forks, scythes, sickles and secateurs;
- ladders and steps;
- door fittings (hinges, handles and locks), fittings for radiators and fireplaces, other metal articles for the house (curtain rails, carpet rods, hooks, etc.) or for the garden (chains, grids, stakes and hoop segments for fencing and bordering);
- small electric accessories such as power sockets, switches, wiring flex, electric bulbs, fluorescent lighting tubes, torches, flashlights, hand lamps, electric batteries for general use, bells and alarms;
- repair of such articles.

05.6 GOODS AND SERVICES FOR ROUTINE HOUSEHOLD MAINTENANCE

05.6.1 Non-durable household goods (ND)

- Cleaning and maintenance products such as soaps, washing powders, washing liquids, scouring powders, detergents, disinfectant bleaches, softeners, conditioners, windowcleaning products, waxes, polishes, dyes, unblocking agents, disinfectants, insecticides, pesticides, fungicides and distilled water;
- articles for cleaning such as brooms, scrubbing brushes, dustpans and dust brushes, dusters, tea towels, floorcloths, household sponges, scourers, steel wool and chamois leathers;
- paper products such as filters, tablecloths and table napkins, kitchen paper, vacuum cleaner bags and cardboard tableware, including aluminium foil and plastic bin liners;
- other non-durable household articles such as matches, candles, lamp wicks, methylated spirits, clothes-pegs, clothes hangers, pins, safety pins, sewing needles, knitting needles, thimbles, nails, screws, nuts and bolts, tacks, washers, glues and adhesive tapes for household use, string, twine and rubber gloves.

Includes: polishes, creams and other shoe-cleaning articles; fire extinguishers for households.

Excludes: brushes and scrapers for paint, varnish and wallpaper (04.3.1); fire extinguishers for transport equipment (07.2.1); products specifically for the cleaning and maintenance of transport equipment such as paints, chrome cleaners, sealing compounds and bodywork polishes (07.2.1); horticultural products for the upkeep of ornamental gardens (09.3.3); paper handkerchiefs, toilet paper, toilet soaps, toilet sponges and other products for personal hygiene (12.1.3); cigarette, cigar and pipe lighters and lighter fuel (12.3.2).

05.6.2 Domestic services and household services (S)

- Domestic services supplied by paid staff employed in private service such as butlers, cooks, maids, drivers, gardeners, governesses, secretaries, tutors and au pairs;
- similar services, including babysitting and housework, supplied by enterprises or selfemployed persons;
- household services such as window cleaning, disinfecting, fumigation and pest extermination;

- dry-cleaning, laundering and dyeing of household linen, household textiles and carpets;
- hire of furniture, furnishings, carpets, household equipment and household linen.

Excludes: dry-cleaning, laundering and dyeing of garments (03.1.4); refuse collection (04.4.2); sewerage collection (04.4.3); co-proprietor charges for caretaking, gardening, stairwell cleaning, heating and lighting, maintenance of lifts and refuse disposal chutes, etc. in multi-occupied buildings (04.4.4); security services (04.4.4); snow removal and chimney sweeping (04.4.4); removal and storage services (07.3.6); services of wet-nurses, crèches, day-care centres and other child-minding facilities (12.4.0); bodyguards (12.7.0).

06 HEALTH

This division also includes health services purchased from school and university health centres.

06.1 MEDICAL PRODUCTS, APPLIANCES AND EQUIPMENT

This group covers medicaments, prostheses, medical appliances and equipment and other health-related products purchased by individuals or households, either with or without a prescription, usually from dispensing chemists, pharmacists or medical equipment suppliers. They are intended for consumption or use outside a health facility or institution. Such products supplied directly to outpatients by medical, dental and paramedical practitioners or to in-patients by hospitals and the like are included in outpatient services (06.2) or hospital services (06.3).

06.1.1 Pharmaceutical products (ND)

- Medicinal preparations, medicinal drugs, patent medicines, serums and vaccines, vitamins and minerals, cod liver oil and halibut liver oil, oral contraceptives.

Excludes: veterinary products (09.3.4); articles for personal hygiene such as medicinal soaps (12.1.3).

06.1.2 Other medical products (ND)

- Clinical thermometers, adhesive and non-adhesive bandages, hypodermic syringes, first-aid kits, hot-water bottles and ice bags, medical hosiery items

such as elasticated stockings and knee supports, pregnancy tests, condoms and other mechanical contraceptive devices.

06.1.3 Therapeutic appliances and equipment (D)

- Corrective eyeglasses and contact lenses, hearing aids, glass eyes, artificial limbs and other prosthetic devices, orthopaedic braces and supports, orthopaedic footwear, surgical belts, trusses and supports, neck braces, medical massage equipment and health lamps, powered and unpowered wheelchairs and invalid carriages, “special” beds, crutches, electronic and other devices for monitoring blood pressure, etc.;
- repair of such articles.

Includes: dentures but not fitting costs.

Excludes: hire of therapeutic equipment (06.2.3); protective goggles, belts and supports for sport (09.3.2); sunglasses not fitted with corrective lenses (12.3.2).

06.2 OUTPATIENT SERVICES

This group covers medical, dental and paramedical services delivered to outpatients by medical, dental and paramedical practitioners and auxiliaries. The services may be delivered at home, in individual or group consulting facilities, dispensaries or the outpatient clinics of hospitals and the like.

Outpatient services include the medicaments, prostheses, medical appliances and equipment and other health-related products supplied directly to outpatients by medical, dental and paramedical practitioners and auxiliaries.

Medical, dental and paramedical services provided to in-patients by hospitals and the like are included in hospital services (06.3).

06.2.1 Medical services (S)

- Consultations of physicians in general or specialist practice.

Includes: services of orthodontic specialists.

Excludes: services of medical analysis laboratories and x-ray centres (06.2.3); services of practitioners of traditional medicine (06.2.3).

06.2.2 Dental services (S)

- Services of dentists, oral hygienists and other dental auxiliaries.

Includes: fitting costs of dentures.

Excludes: dentures (06.1.3); services of orthodontic specialists (06.2.1); services of medical analysis laboratories and x-ray centres (06.2.3).

06.2.3 *Paramedical services (S)*

- Services of medical analysis laboratories and x-ray centres;
- services of freelance nurses and midwives;
- services of freelance acupuncturists, chiropractors, optometrists, physiotherapists, speech therapists, etc.;
- medically prescribed corrective-gymnastic therapy;
- outpatient thermal bath or sea-water treatments;
- ambulance services;
- hire of therapeutic equipment.

Includes: services of practitioners of traditional medicine.

06.3 *HOSPITAL SERVICES*

Hospitalization is defined as occurring when a patient is accommodated in a hospital for the duration of the treatment. Hospital day-care and home-based hospital treatment are included as are hospices for terminally ill persons.

This group covers the services of general and specialist hospitals, the services of medical centres, maternity centres, nursing homes and convalescent homes which chiefly provide in-patient health care, the services of institutions serving old people in which medical monitoring is an essential component and the services of rehabilitation centres providing in-patient health care and rehabilitative therapy where the objective is to treat the patient rather than to provide long-term support.

Hospitals are defined as institutions which offer in-patient care under direct supervision of qualified medical doctors. Medical centres, maternity centres, nursing homes and convalescent homes also

provide in-patient care but their services are supervised and frequently delivered by staff of lower qualification than medical doctors.

This group does not cover the services of facilities, such as surgeries, clinics and dispensaries, devoted exclusively to outpatient care (06.2). Nor does it include the services of retirement homes for elderly persons, institutions for

disabled persons and rehabilitation centres providing primarily long-term support (12.4).

06.3.0 Hospital services (S)

- Hospital services comprise the provision of the following services to hospital inpatients:
 - basic services: administration; accommodation; food and drink; supervision and care by non-specialist staff (nursing auxiliaries); first aid and resuscitation; ambulance transport; provision of medicines and other pharmaceutical products; provision of therapeutic appliances and equipment;
 - medical services: services of physicians in general or specialist practice, of surgeons and of dentists; medical analyses and x-rays; paramedical services such as those of nurses, midwives, chiropractors, optometrists, physiotherapists, speech therapists, etc.

07 TRANSPORT

07.1 PURCHASE OF VEHICLES

Purchases of recreational vehicles such as camper vans, caravans, trailers, aeroplanes and boats are covered by (09.2.1).

07.1.1 Motor cars (D)

- Motor cars, passenger vans, station wagons, estate cars and the like with either two-wheel drive or four-wheel drive.

Excludes: invalid carriages (06.1.3); camper vans (09.2.1); golf carts (09.2.1).

07.1.2 Motor cycles (D)

- Motor cycles of all types, scooters and powered bicycles.

Includes: sidecars; snowmobiles.

Excludes: invalid carriages (06.1.3); golf carts (09.2.1).

07.1.3 Bicycles (D)

- Bicycles and tricycles of all types.

Includes: rickshaws.

Excludes: toy bicycles and tricycles (09.3.1).

07.1.4 *Animal drawn vehicles (D)*

- Animal drawn vehicles.

Includes: animals required to draw the vehicles and related equipment (yokes, collars, harnesses, bridles, reins, etc.).

Excludes: horses and ponies, horse or pony-drawn vehicles and related equipment purchased for recreational purposes (09.2.1).

07.2 *OPERATION OF PERSONAL TRANSPORT EQUIPMENT*

Purchases of spare parts, accessories or lubricants made by households with the intention of undertaking the maintenance, repair or intervention themselves should be shown under (07.2.1) or (07.2.2). If households pay an enterprise to carry out the maintenance, repair or fitting, the total value of the service, including the costs of the materials used, should be shown under (07.2.3).

07.2.1 *Spare parts and accessories for personal transport equipment (SD)*

- Tyres (new, used or retreaded), inner tubes, spark plugs, batteries, shock absorbers, filters, pumps and other spare parts or accessories for personal transport equipment.

Includes: fire extinguishers for transport equipment; products specifically for the cleaning and maintenance of transport equipment such as paints, chrome cleaners, sealing compounds and bodywork polishes; covers for motor cars, motorcycles, etc.

Excludes: crash helmets for motorcycles and bicycles (03.1.3); non-specific products for cleaning and maintenance such as distilled water, household sponges, chamois leathers, detergents, etc. (05.6.1); charges for the fitting of spare parts and accessories and for the painting, washing and polishing of bodywork (07.2.3); radio-telephones (08.2.0); car radios (09.1.1); baby seats for cars (12.3.2).

07.2.2 *Fuels and lubricants for personal transport equipment (ND)*

- Petrol and other fuels such as diesel, liquid petroleum gas, alcohol and two-stroke mixtures;
- lubricants, brake and transmission fluids, coolants and additives.

Includes: fuel for major tools and equipment covered under (05.5.1) and recreational vehicles covered under (09.2.1).

Excludes: charges for oil changes and greasing (07.2.3).

07.2.3 Maintenance and repair of personal transport equipment (S)

- Services purchased for the maintenance and repair of personal transport equipment such as fitting of parts and accessories, wheel balancing, technical inspection, breakdown services, oil changes, greasing and washing.

Includes: total value of the service (that is both the cost of labour and the cost of materials are covered).

Excludes: separate purchases of spare parts, accessories or lubricants made by households with the intention of undertaking the maintenance or repair themselves (07.2.1) or (07.2.2); roadworthiness tests (07.2.4).

07.2.4 Other services in respect of personal transport equipment (S)

- Hire of garages or parking spaces not providing parking in connection with the dwelling;
- toll facilities (bridges, tunnels, shuttle ferries, motorways) and parking meters;
- driving lessons, driving tests and driving licences;
- roadworthiness tests;
- hire of personal transport equipment without drivers.

Excludes: hire of a car with driver (07.3.2); service charges for insurance in respect of personal transport equipment (12.5.4).

07.3 TRANSPORT SERVICES

Purchases of transport services are generally classified by mode of transport. When a ticket covers two or more modes of transport - for example, intra-urban bus and underground or inter-urban train and ferry - and the expenditure cannot be apportioned between them, then such purchases should be classified in (07.3.5).

Costs of meals, snacks, drinks, refreshments or accommodation services have to be included if covered by the fare and not separately priced. If separately

priced, these costs have to be classified in Division School transport services are included, but ambulance services are excluded (06.2.3).

07.3.1 Passenger transport by railway (S)

- Transport of individuals and groups of persons and luggage by train, tram and underground.

Includes: transport of private vehicles.

Excludes: funicular transport (07.3.6).

07.3.2 Passenger transport by road (S)

- Transport of individuals and groups of persons and luggage by bus, coach, taxi and hired car with driver.

07.3.3 Passenger transport by air (S)

- Transport of individuals and groups of persons and luggage by aeroplane and helicopter.

07.3.4 Passenger transport by sea and inland waterway (S)

- Transport of individuals and groups of persons and luggage by ship, boat, ferry, hovercraft and hydrofoil.

Includes: transport of private vehicles.

07.3.5 Combined passenger transport (S)

- Transport of individuals and groups of persons and luggage by two or more modes of transport when the expenditure cannot be apportioned between them.

Includes: transport of private vehicles.

Excludes: package holidays (09.6.0).

07.3.6 Other purchased transport services (S)

- Funicular, cable-car and chairlift transport;
- removal and storage services;
- services of porters and left-luggage and luggage-forwarding offices;
- travel agents' commissions, if separately priced.

Excludes: cable-car and chairlift transport at ski resorts and holiday centres (09.4.1).

08 COMMUNICATION

08.1 POSTAL SERVICES

08.1.0 Postal services (S)

- Payments for the delivery of letters, postcards and parcels;
- private mail and parcel delivery.

Includes: all purchases of new postage stamps, pre-franked postcards and aerogrammes. **Excludes:** purchase of used or cancelled postage stamps (09.3.1); financial services of post offices (12.6.2).

08.2 TELEPHONE AND TELEFAX EQUIPMENT

08.2.0 Telephone and telefax equipment (D)

- Purchases of telephones, radio-telephones, telefax machines, telephone-answering machines and telephone loudspeakers;
- repair of such equipment.

Excludes: telefax and telephone-answering facilities provided by personal computers (09.1.3).

08.3 TELEPHONE AND TELEFAX SERVICES

08.3.0 Telephone and telefax services (S)

- Installation and subscription costs of personal telephone equipment;
- telephone calls from a private line or from a public line (public telephone box, post office cabin, etc.); telephone calls from hotels, cafés, restaurants and the like;
- telegraphy, telex and telefax services;
- information transmission services; Internet connection services;
- hire of telephones, telefax machines, telephone-answering machines and telephone loudspeakers.

Includes: radio-telephony, radio-telegraphy and radiotelex services.

09 RECREATION AND CULTURE

09.1 AUDIO-VISUAL, PHOTOGRAPHIC AND INFORMATION PROCESSING EQUIPMENT

09.1.1 *Equipment for the reception, recording and reproduction of sound and pictures (D)*

- Television sets, video cassette players and recorders, television aerials of all types;
- radio sets, car radios, radio clocks, two-way radios, amateur radio receivers and transmitters;
- gramophones, tape players and recorders, cassette players and recorders, CD-players, personal stereos, stereo systems and their constituent units (turntables, tuners, amplifiers, speakers, etc.), microphones and earphones.

Excludes: video cameras, camcorders and sound-recording cameras (09.1.2).

09.1.2 *Photographic and cinematographic equipment and optical instruments (D)*

- Still cameras, movie cameras and sound-recording cameras, video cameras and camcorders, film and slide projectors, enlargers and film processing equipment, accessories (screens, viewers, lenses, flash attachments, filters, exposure meters, etc.);
- binoculars, microscopes, telescopes and compasses.

09.1.3 *Information processing equipment (D)*

- Personal computers, visual display units, printers and miscellaneous accessories accompanying them; computer software packages such as operating systems, applications, languages, etc.;
- calculators, including pocket calculators;
- typewriters and word processors.

Includes: telefax and telephone-answering facilities provided by personal computers.

Excludes: pre-recorded diskettes and CD-ROMs containing books, dictionaries, encyclopaedias, foreign language trainers, multimedia presentations, etc. in the form of software (09.1.4); video game software (09.3.1); video game

computers that plug into a television set (09.3.1); typewriter ribbons (09.5.4); toner and ink cartridges (09.5.4); slide rules (09.5.4).

09.1.4 Recording media (SD)

- Records and compact discs;
- pre-recorded tapes, cassettes, video cassettes, diskettes and CD-ROMs for tape recorders, cassette recorders, video recorders and personal computers;
- unrecorded tapes, cassettes, video cassettes, diskettes and CD-ROMs for tape recorders, cassette recorders, video recorders and personal computers;
- unexposed films, cartridges and disks for photographic and cinematographic use.

Includes: pre-recorded tapes and compact discs of novels, plays, poetry, etc.; pre-recorded diskettes and CD-ROMs containing books, dictionaries, encyclopaedias, foreign language trainers, multimedia presentations, etc. in the form of software; photographic supplies such as paper and flashbulbs; unexposed film the price of which includes the cost of processing without separately identifying it.

Excludes: batteries (05.5.2); computer software packages such as operating systems, applications, languages, etc. (09.1.3); video game software, video game cassettes and video game CD-ROMs (09.3.1); development of films and printing of photographs (09.4.2).

09.1.5 Repair of audio-visual, photographic and information processing equipment (S)

- Repair of audio-visual, photographic and information processing equipment.

Includes: total value of the service (that is, both the cost of labour and the cost of materials are covered).

Excludes: separate purchases of materials made by households with the intention of undertaking the repair themselves (09.1.1), (09.1.2) or (09.1.3).

09.2 OTHER MAJOR DURABLES FOR RECREATION AND CULTURE

09.2.1 Major durables for outdoor recreation (D)

- Camper vans, caravans and trailers;
- aeroplanes, microlight aircraft, gliders, hang-gliders and hot-air balloons;
- boats, outboard motors, sails, rigging and superstructures;
- horses and ponies, horse or pony-drawn vehicles and related equipment (harnesses, bridles, reins, saddles, etc.);
- major items for games and sport such as canoes, kayaks, windsurfing boards, sea-diving equipment and golf carts.

Includes: fitting out of boats, camper vans, caravans, etc.

Excludes: horses and ponies, horse or pony-drawn vehicles and related equipment purchased for personal transport (07.1.4); inflatable boats, rafts and swimming pools for children and the beach (09.3.2).

09.2.2 Musical instruments and major durables for indoor recreation (D)

- Musical instruments of all sizes, including electronic musical instruments, such as pianos, organs, violins, guitars, drums, trumpets, clarinets, flutes, recorders, harmonicas, etc.;
- billiard tables, ping-pong tables, pinball machines, gaming machines, etc.

Excludes: toys (09.3.1).

09.2.3 Maintenance and repair of other major durables for recreation and culture (S)

- Maintenance and repair of other major durables for recreation and culture.

Includes: total value of the service (that is, both the cost of labour and the cost of materials are covered); laying up for winter of boats, camper vans, caravans, etc.; hangar services for private planes; marina services for boats; veterinary and other services (stabling, feeding, farriery, etc.) for horses and ponies purchased for recreational purposes.

Excludes: fuel for recreational vehicles (07.2.2); separate purchases of materials made by households with the intention of undertaking the maintenance or repair themselves (09.2.1) or (09.2.2); veterinary and other services for pets (09.3.5).

09.3 OTHER RECREATIONAL ITEMS AND EQUIPMENT, GARDENS AND PETS

09.3.1 Games, toys and hobbies (SD)

- Card games, parlour games, chess sets and the like;
- toys of all kinds including dolls, soft toys, toy cars and trains, toy bicycles and tricycles, toy construction sets, puzzles, plasticine, electronic games, masks, disguises, jokes, novelties, fireworks and rockets, festoons and Christmas tree decorations;
- stamp-collecting requisites (used or cancelled postage stamps, stamp albums, etc.), other items for collections (coins, medals, minerals, zoological and botanical specimens, etc.) and other tools and articles n.e.c. for hobbies.

Includes: video-game software; video-game computers that plug into a television set; video-game cassettes and video-game CD-ROMs.

Excludes: collectors' items falling into the category of works of art or antiques (05.1.1); unused postage stamps (08.1.0); Christmas trees (09.3.3); children's scrapbooks (09.5.1).

09.3.2 *Equipment for sport, camping and open-air recreation (SD)*

- Gymnastic, physical education and sport equipment such as balls, shuttlecocks, nets, rackets, bats, skis, golf clubs, foils, sabres, poles, weights, discuses, javelins, dumbbells, chest expanders and other body-building equipment;
- parachutes and other sky-diving equipment;
- firearms and ammunition for hunting, sport and personal protection;
- fishing rods and other equipment for fishing;
- equipment for beach and open-air games, such as bowls, croquet, frisbee, volleyball, and inflatable boats, rafts and swimming pools;
- camping equipment such as tents and accessories, sleeping bags, backpacks, air mattresses and inflating pumps, camping stoves and barbecues;
- repair of such articles.

Includes: game-specific footwear (ski boots, football boots, golfing shoes and other such footwear fitted with ice-skates, rollers, spikes, studs, etc.); protective headgear for sports; other protective gear for sports such as life jackets, boxing gloves, body padding, shin-guards, goggles, belts, supports, etc.

Excludes: crash helmets for motor cycles and bicycles (03.1.3); camping and garden furniture (05.1.1).

09.3.3 *Gardens, plants and flowers (ND)*

– Natural or artificial flowers and foliage, plants, shrubs, bulbs, tubers, seeds, fertilizers, composts, garden peat, turf for lawns, specially treated soils for ornamental gardens, horticultural preparations, pots and pot holders.

Includes: natural and artificial Christmas trees; delivery charges for flowers and plants.

Excludes: gardening gloves (03.1.3); gardening services (04.4.4) or (05.6.2); gardening equipment (05.5.1); gardening tools (05.5.2); insecticides and pesticides for household use (05.6.1).

09.3.4 *Pets and related products (ND)*

– Pets, pet foods, veterinary and grooming products for pets, collars, leashes, kennels, birdcages, fish tanks, cat litter, etc.

Excludes: horses and ponies (07.1.4) or (09.2.1); veterinary services (09.3.5).

09.3.5 *Veterinary and other services for pets (S)*

– Veterinary and other services for pets such as grooming, boarding, tattooing and training.

Excludes: veterinary and other services (stabling, farriery, etc.) for horses and ponies purchased for recreational purposes (09.2.3).

09.4 *RECREATIONAL AND CULTURAL SERVICES*

09.4.1 *Recreational and sporting services (S)*

- Services provided by:
- sports stadiums, horse-racing courses, motor-racing circuits, velodromes, etc.;
 - skating rinks, swimming pools, golf courses, gymnasias, fitness centres, tennis courts, squash courts and bowling alleys;
 - fairgrounds and amusement parks;
 - roundabouts, see-saws and other playground facilities for children;

- pin-ball machines and other games for adults other than games of chance;
- ski slopes, ski lifts and the like;
- hire of equipment and accessories for sport and recreation, such as aeroplanes, boats, horses, skiing and camping equipment;
- out-of-school individual or group lessons in bridge, chess, aerobics, dancing, music, skating, skiing, swimming or other pastimes;
- services of mountain guides, tour guides, etc.;
- navigational aid services for boating.

Includes: hire of game-specific footwear (ski boots, football boots, golfing shoes and other such footwear fitted with ice-skates, rollers, spikes, studs, etc.).

Excludes: cable-car and chairlift transport not at ski resorts or holiday centres (07.3.6).

09.4.2 Cultural services (S)

- Services provided by:
 - cinemas, theatres, opera houses, concert halls, music halls, circuses, sound and light shows;
 - museums, libraries, art galleries, exhibitions;
 - historic monuments, national parks, zoological and botanical gardens, aquaria;
- hire of equipment and accessories for culture, such as television sets, video cassettes, etc.;
- television and radio broadcasting, in particular licence fees for television equipment and subscriptions to television networks;
- services of photographers such as film developing, print processing, enlarging, portrait photography, wedding photography, etc.

Includes: services of musicians, clowns, performers for private entertainments.

09.4.3 *Games of chance (S)*

- Service charges for lotteries, bookmakers, totalizators, casinos and other gambling establishments, gaming machines, bingo halls, scratch cards, sweepstakes, etc. (Service charge is defined as the difference between the amounts paid for lottery tickets or placed in bets and the amounts paid out to winners.)

09.5 *NEWSPAPERS, BOOKS AND STATIONERY*

09.5.1 *Books (SD)*

- Books, including atlases, dictionaries, encyclopaedias, textbooks, guidebooks and musical scores.

Includes: scrapbooks and albums for children; bookbinding.

Excludes: pre-recorded tapes and compact discs of novels, plays, poetry, etc. (09.1.4); pre-recorded diskettes and CD-ROMs containing books, dictionaries, encyclopaedias, foreign language trainers, etc. in the form of software (09.1.4); stamp albums (09.3.1).

09.5.2 *Newspapers and periodicals (ND)*

- Newspapers, magazines and other periodicals.

09.5.3 *Miscellaneous printed matter (ND)*

- Catalogues and advertising material;
- posters, plain or picture postcards, calendars;
- greeting cards and visiting cards, announcement and message cards;
- maps and globes.

Excludes: pre-franked postcards and aerogrammes (08.1.0); stamp albums (09.3.1).

09.5.4 *Stationery and drawing materials (ND)*

- Writing pads, envelopes, account books, notebooks, diaries, etc.;
- pens, pencils, fountain pens, ballpoint pens, felt-tip pens, inks, erasers, pencil sharpeners, etc.;
- stencils, carbon paper, typewriter ribbons, inking pads, correcting fluids, etc.;

- paper punches, paper cutters, paper scissors, office glues and adhesives, staplers and staples, paper clips, drawing pins, etc.;
- drawing and painting materials such as canvas, paper, card, paints, crayons, pastels and brushes.

Includes: toner and ink cartridges; educational materials such as exercise books, slide rules, geometry instruments, slates, chalks and pencil boxes.

Excludes: pocket calculators (09.1.3).

09.6 PACKAGE HOLIDAYS

09.6.0 Package holidays (S)

- All inclusive holidays or tours which provide for travel, food, accommodation, guides, etc.

Includes: half-day and one-day excursion tours; pilgrimages.

10 EDUCATION

This division covers educational services only. It does not include expenditures on educational materials, such as books (09.5.1) and stationery (09.5.4), or education support services, such as healthcare services (06), transport services (07.3), catering services (11.1.2) and accommodation services (11.2.0).

It includes education by radio or television broadcasting.

The breakdown of educational services is based upon the level categories of the 1997 International Standard Classification of Education (ISCED-97) of the United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization (UNESCO).

10.1 PRE-PRIMARY AND PRIMARY EDUCATION

10.1.0 Pre-primary and primary education (S)

- Levels 0 and 1 of ISCED-97: pre-primary and primary education.

Includes: literacy programmes for students too old for primary school.

10.2 SECONDARY EDUCATION

10.2.0 Secondary education (S)

- Levels 2 and 3 of ISCED-97: lower-secondary and upper-secondary education.

Includes: out-of-school secondary education for adults and young people.

10.3 *POST-SECONDARY NON-TERTIARY EDUCATION*

10.3.0 *Post-secondary non-tertiary education (S)*

- Level 4 of ISCED-97: post-secondary non-tertiary education.

Includes: out-of-school post-secondary non-tertiary education for adults and young people.

10.4 *TERTIARY EDUCATION*

10.4.0 *Tertiary education (S)*

- Levels 5 and 6 of ISCED-97: first stage and second stage of tertiary education.

10.5 *EDUCATION NOT DEFINABLE BY LEVEL*

10.5.0 *Education not definable by level (S)*

- Educational programmes, generally for adults, which do not require any special prior instruction, in particular vocational training and cultural development.

Excludes: driving lessons (07.2.4); recreational training courses such as sport or bridge lessons given by independent teachers (09.4.1).

11 *RESTAURANTS AND HOTELS*

11.1 *CATERING SERVICES*

11.1.1 *Restaurants, cafés and the like (S)*

- Catering services (meals, snacks, drinks and refreshments) provided by restaurants, cafés, buffets, bars, tearooms, etc., including those provided:
 - in places providing recreational, cultural, sporting or entertainment services: theatres, cinemas, sports stadiums, swimming pools, sports complexes, museums, art galleries, nightclubs, dancing establishments, etc.;
 - on public transport (coaches, trains, boats, aeroplanes, etc.) when priced separately;
- also included are:

- the sale of food products and beverages for immediate consumption by kiosks, street vendors and the like, including food products and beverages dispensed ready for consumption by automatic vending machines;
- the sale of cooked dishes by restaurants for consumption off their premises;
- the sale of cooked dishes by catering contractors whether collected by the customer or delivered to the customer's home.

Includes: tips.

Excludes: tobacco purchases (02.2.0); telephone calls (08.3.0).

11.1.2 *Canteens (S)*

- Catering services of works canteens, office canteens and canteens in schools, universities and other educational establishments.

Includes: university refectories, military messes and wardrooms.

Excludes: food and drink provided to hospital in-patients (06.3.0).

11.2 *ACCOMMODATION SERVICES*

11.2.0 *Accommodation services (S)*

- Accommodation services of:
 - hotels, boarding houses, motels, inns and establishments offering "bed and breakfast";
 - holiday villages and holiday centres, camping and caravan sites, youth hostels and mountain chalets;
 - boarding schools, universities and other educational establishments;
 - public transport (trains, boats, etc.) when priced separately;
 - hostels for young workers or immigrants.

Includes: tips, porters.

Excludes: payments of households occupying a room in a hotel or boarding house as their main residence (04.1.1); rentals paid by households for a secondary residence for the duration of a holiday (04.1.2); telephone calls (08.3.0); catering services in such establishments except for breakfast or other

meals included in the price of the accommodation (11.1.1); housing in orphanages, homes for disabled or maladjusted persons (12.4.0).

12 MISCELLANEOUS GOODS AND SERVICES

12.1 PERSONAL CARE

12.1.1 *Hairdressing salons and personal grooming establishments (S)*

– Services of hairdressing salons, barbers, beauty shops, manicures, pedicures, Turkish baths, saunas, solariums, non-medical massages, etc.

Includes: bodycare, depilation and the like.

Excludes: spas (06.2.3) or (06.3.0); fitness centres (09.4.1).

12.1.2 *Electric appliances for personal care (SD)*

– Electric razors and hair trimmers, hand-held and hood hairdryers, curling tongs and styling combs, sunlamps, vibrators, electric toothbrushes and other electric appliances for dental hygiene, etc.;

– repair of such appliances.

12.1.3 *Other appliances, articles and products for personal care (ND)*

– Non-electric appliances: razors and hair trimmers and blades therefor, scissors, nail files, combs, shaving brushes, hairbrushes, toothbrushes, nail brushes, hairpins, curlers, personal weighing machines, baby scales, etc.;

– articles for personal hygiene: toilet soap, medicinal soap, cleansing oil and milk, shaving soap, shaving cream and foam, toothpaste, etc.;

– beauty products: lipstick, nail varnish, make-up and make-up removal products (including powder compacts, brushes and powder puffs), hair lacquers and lotions, preshave and after-shave products, sunbathing products, hair removers, perfumes and toilet waters, personal deodorants, bath products, etc.;

– other products: toilet paper, paper handkerchiefs, paper towels, sanitary towels, cotton wool, cotton tops, babies' napkins, toilet sponges, etc.

Excludes: handkerchiefs made of fabric (03.1.3).

12.2 PROSTITUTION

12.2.0 *Prostitution (S)*

- Services provided by prostitutes and the like.

12.3 *PERSONAL EFFECTS N.E.C.*

12.3.1 *Jewellery, clocks and watches (D)*

- Precious stones and metals and jewellery fashioned out of such stones and metals;
- costume jewellery, cuff links and tiepins;
- clocks, watches, stopwatches, alarm clocks, travel clocks;
- repair of such articles.

Excludes: ornaments (05.1.1) or (05.4.0); radio clocks (09.1.1); precious stones and metals and jewellery fashioned out of such stones and metals acquired primarily as stores of value (capital formation).

12.3.2 *Other personal effects (SD)*

- Travel goods and other carriers of personal effects: suitcases, trunks, travel bags, attaché cases, satchels, hand-bags, wallets, purses, etc.;
- articles for babies: baby carriages, pushchairs, carrycots, recliners, car beds and seats, back-carriers, front carriers, reins and harnesses, etc.;
- articles for smokers: pipes, lighters, cigarette cases, cigar cutters, ashtrays, etc.;
- miscellaneous personal articles: sunglasses, walking sticks and canes, umbrellas and parasols, fans, keyrings, etc.;
- funerary articles: coffins, gravestones, urns, etc.;
- repair of such articles.

Includes: lighter fuel; wall thermometers and barometers.

Excludes: baby furniture (05.1.1); shopping bags (05.2.0); feeding bottles (05.4.0).

12.4 *SOCIAL PROTECTION*

Social protection as defined here covers assistance and support services provided to persons who are: elderly, disabled, having occupational injuries and diseases, survivors, unemployed, destitute, homeless, low-income earners, indigenous people, immigrants, refugees, alcohol and substance

abusers, etc. It also covers assistance and support services provided to families and children.

12.4.0 *Social protection (S)*

Such services include residential care, home help, day care and rehabilitation. More specifically, this class covers payments by households for:

- Retirement homes for elderly persons, residences for disabled persons, rehabilitation centres providing long-term support for patients rather than health care and rehabilitative therapy, schools for disabled persons where the main aim is to help students overcome their disability;
- help to maintain elderly and disabled persons at home (home-cleaning services, meal programmes, day-care centres, day-care services and holiday-care services);
- wet-nurses, crèches, play schools and other child-minding facilities;
- counselling, guidance, arbitration, fostering and adoption services for families.

12.5 *INSURANCE*

Service charges for insurance are classified by type of insurance, namely: life insurance and non-life insurance (that is, insurance in connection with the dwelling, health, transport, etc.). Service charges for multi-risk insurance covering several risks should be classified on the basis of the cost of the principal risk if it is not possible to allocate the service charges to the various risks covered. Service charge is defined as the difference between claims due and premiums earned and premium supplement.

12.5.1 *Life insurance (S)*

- Service charges for life assurance, death benefit assurance, education assurance, etc.

12.5.2 *Insurance connected with the dwelling (S)*

- Service charges paid by owner-occupiers and by tenants for the kinds of insurance typically taken out by tenants against fire, theft, water damage, etc.

Excludes: service charges paid by owner-occupiers for the kinds of insurance typically taken out by landlords (intermediate consumption).

12.5.3 Insurance connected with health (S)

- Service charges for private sickness and accident insurance.

12.5.4 Insurance connected with transport (S)

- Service charges for insurance in respect of personal transport equipment;
- Service charges for travel insurance and luggage insurance.

12.5.5 Other insurance (S)

- Service charges for other insurance such as civil liability for injury or damage to third parties or their property.

Excludes: civil liability or damage to third parties or their property arising from the operation of personal transport equipment (12.5.4).

12.6 FINANCIAL SERVICES N.E.C.

12.6.1 FISIM (S)

- Financial intermediation services indirectly measured.

12.6.2 Other financial services n.e.c. (S)

- Actual charges for the financial services of banks, post offices, saving banks, money changers and similar financial institutions;
- fees and service charges of brokers, investment counsellors, tax consultants and the like;
- administrative charges of private pension funds and the like.

12.7 OTHER SERVICES N.E.C.

12.7.0 Other services n.e.c. (S)

- Fees for legal services, employment agencies, etc.;
- charges for undertaking and other funeral services;
- payment for the services of estate agents, housing agents, auctioneers, salesroom operators and other intermediaries;
- payment for photocopies and other reproductions of documents;
- fees for the issue of birth, marriage and death certificates and other administrative documents;
- payment for newspaper notices and advertisements;

- payment for the services of graphologists, astrologers, private detectives, bodyguards, matrimonial agencies and marriage guidance counsellors, public writers, miscellaneous concessions (seats, toilets, cloakrooms), etc.
- 13 INDIVIDUAL CONSUMPTION EXPENDITURE OF NON-PROFIT INSTITUTIONS SERVING HOUSEHOLDS (NPISHs)**
- 13.1 HOUSING**
- The same function is covered under COPNI Group 01.0.
- This group corresponds to Group 04.1 (individual consumption expenditure of households on actual rentals for housing) and Group 14.1 (individual consumption expenditure of general government on housing).
- 13.1.0 Housing (S)**
- As specified in COPNI 01.0.0. Corresponds to (04.1.1) and (14.1.0).
- 13.2 HEALTH**
- The same function is covered under COPNI Groups 02.1 to 02.6.
- This group corresponds to Division 06 (individual consumption expenditure of households on health) and Group 14.2 (individual consumption expenditure of general government on health).
- 13.2.1 Pharmaceutical products (ND)**
- As specified in COPNI 02.1.1. Corresponds to (06.1.1) and (14.2.1).
- 13.2.2 Other medical products (ND)**
- As specified in COPNI 02.1.2. Corresponds to (06.1.2) and (14.2.2).
- 13.2.3 Therapeutic appliances and equipment (D)**
- As specified in COPNI 02.1.3. Corresponds to (06.1.3) and (14.2.3).
- 13.2.4 Outpatient medical services (S)**
- As specified in COPNI 02.2.1. Corresponds to (06.2.1) and (14.2.4).
- 13.2.5 Outpatient dental services (S)**
- As specified in COPNI 02.2.2. Corresponds to (06.2.2) and (14.2.5).

13.2.6 Outpatient paramedical services (S)

- As specified in COPNI 02.2.3. Corresponds to (06.2.3) and (14.2.6).

13.2.7 Hospital services (S)

- As specified in COPNI 02.3.0. Corresponds to (06.3.0) and (14.2.7).

13.2.8 Other health services (S)

- As specified in COPNI 02.4.0, 02.5.0 and 02.6.0.

13.3 RECREATION AND CULTURE

The same function is covered under COPNI Groups 03.1 and 03.2.

This group corresponds to Group 09.4 (individual consumption expenditure of households on recreational and cultural services) and Group 14.3 (individual consumption expenditure of general government on recreation and culture).

13.3.1 Recreational and sporting services (S)

- As specified in COPNI 03.1.0. Corresponds to (09.4.1) and (14.3.1).

13.3.2 Cultural services (S)

- As specified in COPNI 03.2.0. Corresponds to (09.4.2) and (14.3.2).

13.4 EDUCATION

The same function is covered under COPNI Groups 04.1 to 04.7.

This group corresponds to Division 10 (individual consumption expenditure of households on education) and Group 14.4 (individual consumption expenditure of general government on education).

13.4.1 Pre-primary and primary education (S)

- As specified in COPNI 04.1.0. Corresponds to (10.1.0) and (14.4.1).

13.4.2 Secondary education (S)

- As specified in COPNI 04.2.0. Corresponds to (10.2.0) and (14.4.2).

13.4.3 Post-secondary non-tertiary education (S)

- As specified in COPNI 04.3.0. Corresponds to (10.3.0) and (14.4.3).

13.4.4 Tertiary education (S)

- As specified in COPNI 04.4.0. Corresponds to (10.4.0) and (14.4.4).

13.4.5 Education not definable by level (S)

- As specified in COPNI 04.5.0. Corresponds to (10.5.0) and (14.4.5).

13.4.6 Other educational services (S)

- As specified in COPNI 04.6.0 and 04.7.0.

13.5 SOCIAL PROTECTION

The same function is covered under COPNI Groups 05.1 and 05.2.

This group corresponds to Group 12.4 (individual consumption expenditure of households on social protection) and Group 14.5 (individual consumption expenditure of general government on social protection).

13.5.0 Social protection (S)

- As specified in COPNI 05.1.0 and 05.2.0. Corresponds to (12.4.0) and (14.5.0).

13.6 OTHER SERVICES

These functions are covered under COPNI Groups 06.0, 07.1, 07.2, 07.3, 08.1, 08.2, 09.1 and 09.2.

This group has no counterpart in Divisions 01 to 12 (individual consumption expenditure of households) or in Division 14 (individual consumption expenditure of general government).

13.6.1 Religion (S)

- As specified in COPNI 06.0.0.

13.6.2 Political parties, labour and professional organizations (S)

- As specified in COPNI 07.1.0, 07.2.0 and 07.3.0.

13.6.3 Environmental protection (S)

- As specified in COPNI 08.1.0 and 08.2.0.

13.6.4 Services n.e.c. (S)

- As specified in COPNI 09.1.0 and 09.2.0.

14 INDIVIDUAL CONSUMPTION EXPENDITURE OF GENERAL GOVERNMENT

14.1 HOUSING

The same function is covered under COFOG Group 10.6.

This group corresponds to Group 04.1 (individual consumption expenditure of households on actual rentals for housing) and Group 13.1 (individual consumption expenditure of NPISHs on housing).

14.1.0 Housing (S)

- As specified in COFOG 10.6.0. Corresponds to (04.1.1) and (13.1.0).

14.2 HEALTH

The same function is covered under COFOG Groups 07.1 to 07.4.

This group corresponds to Division 06 (individual consumption expenditure of households on health) and Group 13.2 (individual consumption expenditure of NPISHs on health).

14.2.1 Pharmaceutical products (ND)

- As specified in COFOG 07.1.1. Corresponds to (06.1.1) and (13.2.1).

14.2.2 Other medical products (ND)

- As specified in COFOG 07.1.2. Corresponds to (06.1.2) and (13.2.2).

14.2.3 Therapeutic appliances and equipment (D)

- As specified in COFOG 07.1.3. Corresponds to (06.1.3) and (13.2.3).

14.2.4 Outpatient medical services (S)

- As specified in COFOG 07.2.1 and 07.2.2. Corresponds to (06.2.1) and (13.2.4).

14.2.5 Outpatient dental services (S)

- As specified in COFOG 07.2.3. Corresponds to (06.2.2) and (13.2.5).

14.2.6 Outpatient paramedical services (S)

- As specified in COFOG 07.2.4. Corresponds to (06.2.3) and (13.2.6).

14.2.7 Hospital services (S)

- As specified in COFOG 07.3.1, 07.3.2, 07.3.3 and 07.3.4. Corresponds to (06.3.0) and (13.2.6).

14.2.8 Public health services (S)

- As specified in COFOG 07.4.0.

14.3 RECREATION AND CULTURE

The same function is covered under COFOG Groups 08.1 and 08.2.

This group corresponds to Group 09.4 (individual consumption expenditure of households on recreational and cultural services) and Group 13.3 (individual consumption expenditure of NPISHs on recreation and culture).

14.3.1 Recreational and sporting services (S)

- As specified in COFOG 08.1.0. Corresponds to (09.4.1) and (13.3.1).

14.3.2 Cultural services (S)

- As specified in COFOG 08.2.0. Corresponds to (09.4.2) and (13.3.2).

14.4 EDUCATION

The same function is covered under COFOG Groups 09.1 to 09.6.

This group corresponds to Division 10 (individual consumption expenditure of households on education), Group 13.4 (individual consumption expenditure of NPISHs on education).

14.4.1 Pre-primary and primary education (S)

- As specified in COFOG 09.1.1 and 09.1.2. Corresponds to (10.1.0) and (13.4.1).

14.4.2 Secondary education (S)

- As specified in COFOG 09.2.1 and 09.2.2. Corresponds to (10.2.0) and (13.4.2).

14.4.3 Post-secondary non-tertiary education (S)

- As specified in COFOG 09.3.0. Corresponds to (10.3.0) and (13.4.3).

14.4.4 Tertiary education (S)

- As specified in COFOG 09.4.1 and 09.4.2. Corresponds to (10.4.0) and (13.4.4).

14.4.5 Education not definable by level (S)

- As specified in COFOG 09.5.0. Corresponds to (10.5.0) and (13.4.5).

14.4.6 Subsidiary services to education (S)

- As specified in COFOG 09.6.0.

14.5 SOCIAL PROTECTION

The same function is covered under COFOG Groups 10.1 to 10.5 and Group 10.7.

This group corresponds to Group 12.4 (individual consumption expenditure of households on social protection) and Group 13.5 (individual consumption expenditure of NPISHs on social protection).

14.5.0 Social protection (S)

- As specified in COFOG 10.1.1 to 10.5.0 and 10.7.0. Corresponds to (12.4.0) and (13.5.0).



Global



Household



Expenditure

STANDARD